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گمرک و قاچاق در سير تاريخ
گمرک در ايران داراي ســابقه ي طولاني است و آن طور که از شواهد 
تاريخي پيداســت، از چند هزار ســال پيش اعتنا به تعيين ثغور کشور 
وجود داشــته و اجناس وارداتي و صادراتي موردبررسي قرار مي گرفته 
است. اما با به وجود آمدن دنياي متجدد و ظهور نرم افزارهاي حکمراني 
مدرن، گمرکات معنايي نوين يافته و از ارکان دنياي متجدد شــده اند. 
درواقع ســرمايه داري شــکل جهان را تغيير داده و سبب شده تا قطار 
انقــاب صنعتي به راه بيافتد و مازاد توليد فــراوان توليد کند. افزايش 
توليدات منجر به وجود آمدن مفهوم امروزي تجارت شــده و صادرات و 
واردات نوين را کليد زده است. همين امر باعث شده که گمرکات معناي 
ويژه اي بيابند و نقش اساســي و تعيين کننــده در حکمراني ايفا کنند. 
شــايد بتوان عنايت به گمرکات مدرن را به دوره ي قاجاريه نسبت داد. 
دوره ي قاجاريه دوره ايست که آرام آرام با دنياي متجدد روبه رو شده ايم و 
ميوه هاي درخت مدرنيته به چشممان آمده است. فناوري هاي گوناگون، 
صنايع مختلف و قوه ي نظاميه ي ممالک جديد، ما را انگشــت به دهان 
کرده و به نوعي آغازگر تاريخ خود تحقيري 200 ساله ي ماست. عباس 
ميرزاي وليعهد حتي قبل از آنکه در جنگ با روس شکســت بخورد به 
نحــو مبهم دريافته بود که عصر ديگري در اروپا در حال شــکل گيري 
اســت که همه ي جهان را تحت تأثير قــرار خواهد داد. عباس ميرزا در 
گفت وگو با فرستاده ي دولت فرانسه، سوالاتي را طرح کرد که حاق تحير 
ايرانيان در قبال عالم مدرن را نشان مي دهد. اين گفت وگو توسط فردي 
فرانسوي به نام پ. آ. ژوبر1 در کتابي به نام "سفر به ارمنستان و ايران در 
سال هاي 1805 و 1806" که در سال 1821 در پاريس به چاپ رسيده 
اســت، آورده شده است. عباس ميرزا مي پرسد »آن نيرو کدام است که 
تفوقي اين چنين بسيار را نصيب شما گردانده است؟ علت ترقيات شما 
و ضعف دائم ما چيست؟ شما فن حکومت، فن پيروز شدن و فن به کار 
بستن همه ي قابليت هاي انســاني را مي دانيد، درحالي که مثل اينکه ما 
به دســت وپا زدن در جهاني شرم آور محکوميم، هستيم و به زحمت به 
آينده مي انديشــيم. پس آيا شرق از اروپا قابليت سکونت کمتري دارد؟ 
کمتر حاصل خيز است؟ کمتر ثروتمند است؟ آفتابي که پيش از اينکه به 
شما برسد، ما را روشنايي مي بخشد ، در اينجا کمتر ازآنجا خيرخواهي 
و سودمندي دارد؟ بيگانه، سخن بگو، به من بگو چه بايد کرد تا ايرانيان 
زندگي را از سر گيرند؟ مرا از وضع کنوني اين ممالک اين چنين پر نام و 

آوازه اي آگاه کن که تقريباً بر ما ناشناخته اند.«
 تحير و سرگشــتگي تاريخي ما در نسبت با تجدد باعث شده است 
تا مدام به دنبال شــاه کليد توســعه يافتگي بگر ديم. ادارات جديد را به 
تقليد اروپاييان تأســيس کرديم و بدون آنکه به ريشــه دواندن درخت 
توسعه يافتگي بيانديشيم، دائم به دنبال چيدن ثمرات آن بوديم. به همين 
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خاطر در طول تاريخ ســعي کرديم تا با اســتفاده از مستشاران ممالک 
بيگانه، ادارات و نظم هاي مختلف را ايجاد کنيم. مثاً در زمان مظفرالدين 
شــاه، طبق قرارداد دارسي2 اکتشاف و استخراج نفت به مدت 60 سال 
به شــخصي انگليسي سپرده شــد و يا در زمان شاه ناصري مستشاران 
اتريشي جهت ايجاد اداره ي نظميه نوين به خدمت گرفته شدند. اداره ي 
گمرک نوين نيز به همين صورت شکل گرفت و در سال 1316 هجري 
قمري از مستشــاران اروپايي جهت سروسامان دادن گمرکات استفاده 
شــد و بعد از اجاره داده شدن گمرک به روسيه و اتفاقات عهدنامه هاي 
گلستان و ترکمن چاي، نوز3 بلژيکي و چند نفر از همراهان او به مدت 36 
سال گمرکات کشور را در دست گرفتند. همان طور که بيان شد، اداره ي 
گمرکات از ارکان حکمراني مدرن اســت کــه در زمان قاجاريه قريب 
به چند دهه يا به کشــورهاي ديگر اجاره داده مي شده و يا مستشاران 
غيربومي تمامي فعاليت هاي آن را زير نظر داشــتند و همين امر باعث 

خدشه دار شدن استقال حاکميتي ايران مي شد.
با روزآمد شدن انواع فناوري، کشورهاي مختلف مازاد تجاري بيشتري 
را توليد کردند، همچنين با پيشرفته شدن صنايع حمل ونقل و به وجود 
آمدن زيرســاخت هاي حمل ونقلي، صادرات و واردات کالا نيز افزايش 
چشمگيري يافت. به طوري که ميانگين مبادلات جهان در سال 2019 
به حدود 19 هزار ميليارد دلار رســيد4. امر قاچاق نيز پديده اي مدرن 
است که بعد از توليد انبوه مازاد تجاري و تعرفه گذاري واردات و صادرات 
متولد شده است. قاچاق همواره سعي مي کند تا با زير پا گذاشتن قوانين، 
تعرفه هاي گمرکي را دور بزند و به دوراز چشــم ارگان هاي نظارتي سود 

کاني را نصيب ذي نفعان کند.
افزايش صادرات و واردات کالا و به وجود آمدن مسئله ي قاچاق نقش 
گمرکات را بيش ازپيش بغرنج کرده و باعث شــده است تا بحث نظارت 
بر کالاهاي گمرکي چالش برانگيز باشد. به طوري که اگر مبادي گمرکي 
مجهز به تجهيزات نظارتي نباشند، مرزها کارکرد اصلي خود را از دست 

مي دهند و بي معنا مي شوند.
قاچاق پديده اي فرهنگي

کشورهاي پيشرفته ي جهان سعي مي کنند نظارتي دقيق و همه جانبه 
از مبادي رســمي گمرکي خــود بکنند، از همين رو اســتفاده از انواع 
اسکنرها جهت بازرســي محتويات کانتينر و اســتفاده از سامانه هاي 
شــفافيت زنجيره ي کالا رواج فراوان دارد و ســبب مي شود امر خطير 

قاچاق به حداقل ممکن برسد.
 متأســفانه مبادي رسمي کشــورمان در حيطه ي نظارت بر اجناس 
وارداتي و صادراتي توانمندي چنداني ندارد و مثاً در يکی از بزرگترين 
بندرگاه های کشــور روزانه حدود ســه تا پنج هزار کانتينر وارد کشور 
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مي شود و تنها حدود 150 کانتينر مورد بازرسي قرار مي گيرد.

کمبود تجهيزات نظارتي نظير دستگاه هاي اسکنر کاميوني سبب شده 
تا حجم قاچاق ساليانه در کشور به حدود يک سوم حجم واردات ساليانه 
برسد. گفتني است حدود 70 درصد حجم قاچاق کشور از مبادي رسمي 
و با اظهار خاف واقع صورت مي گيرد. اين آمار نشان مي دهد که قاچاق 
به امري مرســوم و متداول تبديل شده و باعث مي شود کمتر سياستي 
در راستاي تقويت توليد داخلي و تنظيم بازار عملي باشد. قاچاق گرچه 
اســم وحشتناکي دارد و معمولاً يادآور باندهاي خرابکاري و جاني است 
اما نبود نظارت کافي در گمرکات باعث شده تا اين مسئله کمي رنگ و 
بــوي فرهنگي و اجتماعي نيز پيدا کند. واردکننده اي را فرض کنيد که 
اجناسي را از کشورهاي مختلف به داخل کشور وارد مي کند و با پرداخت 
تعرفه هــاي گمرکي مي توانــد کالاي موردنظر خود را بــه بازار داخلي 
عرضه کند اما به محض واردکردن کالاي مدنظر خود متوجه مي شــود 
که قيمت همين کالا در نســبت باقيمت پيشنهادي اش به بازار بسيار 
پايين تر است. در اين صورت واردکننده درمي يابد که کالاهاي با قيمت 
پايين تر به صورت غيرقانوني وارد کشور شــده اند. او با خود مي انديشد 
که اگر به صورت قانوني اقدام به واردات کند ديگر نمي تواند به زيســت 
اقتصادي خود ادامه دهد و تعرفه هاي قانوني را امري مزاحم و دســت و 
پاگير مي داند. لذا ســعي مي کند تا درصدي از کالاهاي وارداتي خود را 
به دوراز نظارت قانوني به کشور وارد کند. واردکننده ي غيرقانوني احتمال 
مي دهد که ممکن است به چنگال قانون بيافتد و جريمه اي را متحمل 
شــود اما باکمي حساب وکتاب متوجه مي شــود که اگر از راه قانوني به 
واردات بپردازد ضرر بيشتري را متحمل مي شود. لذا قاچاق امري شايع 
است که در کوچه و بازار جاري است به عبارت ديگر در سايه ي عدم وجود 
نظارت، هرکسي مي تواند دست به قاچاق صادراتي و وارداتي بزند. حالا 
مي توان به راحتي تشخيص داد که واردات قاچاق چه ضربه ي سهمگيني 

به توليد و اقتصاد مي زند.
اين در شــرايطي است که از دو دهه ي قبل مقام معظم رهبري مدام 
تأکيد مي کنند که کشور در شرايط جنگ اقتصادي است و اگر اقدامات 
تدافعي لازم انجام نشــود، آينده ي تلخــي در انتظارمان خواهد بود. در 
دنيايي که قدرت هاي اقتصادي جهــان با تغيير تعرفه ي گمرکي خود 
اعان جنگ تجاري مي کنند و مرز کشــور خــود را معنادار مي کنند، 
مرزهاي گمرکي کشــورمان به علت عدم وجود نظارت دقيق و مکانيزه 

نمي تواند نقش چنداني در جنگ اقتصادي ايفا کند.
از همين رو مقام معظم رهبري در سال 1381 فرمان تشکيل ستاد 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز را صادر کردند و فرمودند:
»گســترش پديده قاچاق و تأثير مخــرب آن در امر توليد و تجارت 
قانوني و سرمايه گذاري و اشــتغال، خطر جدي و بزرگي است که بايد 
بــا جديت تمام با آن مبارزه کرد و بر همه دســتگاه هايي که به نحوي 
مي توانند در اين امر دخيل باشــند واجب است که سهم خود را در اين 

مبارزه ايفا کنند.
اولاً بايد کانون مرکزي اين مبارزه در سطحي عالي نزديک به رئيس 

دولت و داراي اشراف قانوني بر دستگاه هاي ذي ربط دولتي باشد.
ثانياً تبليغات متناســب و هوشــمندانه و همه جانبه در خدمت اين 

مبارزه قرار گيرد.
ثالثاً برخــورد قضايــي و انتظامي، قاطــع و در ارتبــاط کامل با 

تصميم گيري هاي آن کانون مرکزي باشد.
رابعاً عزم جدي بر اين باشد که عمل قاچاقچي کاماً برخاف صرفه 
و همراه با خطر باشد و جنس قاچاق از پيش از مبادي ورودي تا محل 

عرضه آن در بازار، آماج اقدامات گوناگون اين مبارزه قرار گيرد.
البته در اين کار لازم اســت با دقت و مراقبت تمام از آلوده شــدن 
عناصر دســت اندرکار اين مبارزه به بيماري رشوه و امثال آن جلوگيري 
شود. بديهي است که دستگاه قضايي از يک سو و دستگاه هاي انتظامي و 
احياناً نظامي از سوي ديگر وظيفه دارند در اين امر مهم همکاري کامل 

داشته باشند.«
دستگاه اسکنر ايراني

همان طور که بيان شد، در حدود 130 سال قبل، گمرکات کشورمان 
يا اجاره داده مي شــد و يا در دستان مستشاران بلژيکي بود و ايراني ها 
نقش چنداني در اداره ي آن نداشــتند، امروزه نيز با گره خوردن مفهوم 
گمرک با نظــارت دقيق کالاهاي وارداتي، اگر نتوانيم از دســتگاه هاي 
نظارتي ايراني مثل دستگاه هاي ايکس ري کاميوني توليد داخل استفاده 
کنيم، بايد منتظر عواقب امنيتي و اقتصادي ناشي از آن باشيم. در حال 
حاضر تقريباً همه ی دستگاه های ايکس ري کاميوني داخل کشور وارداتی 
هستند و اين بدان معني است که گرچه تاش هاي فراواني در خصوص 
استقال گمرک در طول تاريخ جمهوري اسامي صورت گرفته است اما 
هنوز نتوانســته ايم آن چنان که شايسته است واجد اين استقال شويم. 
البته خوشــبختانه شــرکت دانش بنيان بهيار صنعت سپاهان در سال 
97 موفق به ســاخت اين دستگاه شد و تبديل به اولين شرکت ايراني 
توليدکننده دستگاه ايکس ري کاميوني با بومي سازي بالاي 90 درصدي 
گشت و توانســت گامي بلند و اساسي در راستاي معنادهي به گمرک 

کشور بردارد.
اين شــماره از مجله ي بهيار ، اختصاص به موضوع بغرنج گمرکات 
و قاچاق در کشــور دارد و سعي مي کند تا با معرفي دستگاه ايکس ري 
کاميوني ايراني ساخت شرکت بهيارصنعت سپاهان، اهميت اين فناوري 
را از ابعاد گوناگون اقتصادي، امنيتي و تکنولوژيکي بررسي کند. همچنين 
اين مجله ســعي دارد تا با مصاحبه با مهندسين شرکت بهيارصنعت، 
روايتي از ســاخت اين دستگاه به دست بياورد؛ روايتي که گمشده اين 
روزهــاي پژوهش هاي حوزه ي علم و فناوري اســت و حامل عقانيت 

مهندسي است که نگاه اصيل تري به علم جديد و تکنيک دارد.
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تکنيک جهان قديم با علم پيوند نداشــت و 
اگر داشــت، اين پيوند، پيوند هم بستگی نبود؛ 
اما اکنون نســبت ميان علم و تکنيک در عالم 
جديد، با تغيير ماهيت علم و جايگاه آن، متفاوت 
شده اســت. علمی که در مرکز عالم جديد قرار 
دارد علم تکنولوژيک، يا تکنوســيانس اســت. 
به عبارت ديگر، اين علم گرچه در وجود با تکنيک 
مشتبه نمی شود، از حيث ماهيت عين تکنيک 
)و نه عين اشــيای مصرفی تکنيک و موجودات 
تکنيکی که نبايد با ذات تکنيک مشتبه شوند( 
است. اشکال می کنند که در جهان توسعه نيافته 
علم هست اما تکنولوژی که تناسب با آن وجود 
نــدارد؛ يا آخرين کالاهــای تکنولوژيک به بازار 
سراســر جهان می رود، بی آنکه علــم آن رفته 
باشد. اين اشــکال درستی است. علم در جهان 
رو به توســعه از تکنيک، يا بهتر اســت بگوييم 
از تکنولوژی، جداشــده اســت. اما اين جدايی 
امر عارضی اســت و ربطی به حقيقت و ماهيت 
علم نــدارد. يعنی وقتی علم از جايگاه خود دور 
افتد، آثاری که بايد از آن برنمی آيد. علم جهان 
توسعه نيافته چون از جای خود خارج شده است 
بــا تکنيک و تکنولــوژی پيوند نــدارد. در اين 
جهان، علم و تکنولوژی را سازمان های خاص و 
جدا از يکديگر فرامی گيرند و اخذ می کنند و در 

حقيقت، ميانشان هيچ نسبتی نيست.
گمان شــايع اين اســت کــه گردانندگان 
مؤسســات صنعتی، اقتصــادی و مالی توجهی 
به پژوهش ندارند و دانشــگاهيان ســر در لاک 
پژوهش های خوددارند و به بيرون از دانشگاه نظر 
نمی کنند. بر اين اســاس است که کوشش هايی 
برای برقراری وصلت ميان دانشگاه و تکنولوژی 
صورت می گيرد و حتی ســازمان هايی برای اين 
کار تأسيس می شود که معمولاً ناموفق اند. اصاً 
اين مهم با وساطت انجام نمی شود، زيرا نسبت 
علم با تکنولوژی نســبت ذاتی است. تکنولوژی 
اقتباسی و تقليدی به پژوهش نياز ندارد. صنعت، 
کشــاورزی و مديريت، اگر به علم احساس نياز 

می کرد، لازم نبود کــه از فوايد علم و پژوهش 
در گوشــش بخوانند و اگر علم در مرکز زندگی 
و جامعه قرار داشــت خود به همه جا راه داشت 
و برای پيوستن به مديريت، کشاورزی، صنعت، 
حقوق، قواعد و رســوم به واســطه محتاج نبود. 
اکنون هم واسطه کاری نمی تواند بکند و صرفاً 
وجــودش ازآن جهت اهميــت دارد که دريافته 

است علم درجايی که بايد باشد نيست.
علم اگر در جای خود نباشــد، هر علمی که 
باشد، سود نمی دهد و تا چنين است، توسعه اش 
اقتباسی و تراکمی است و با توسعه شئون ديگر 
ناســاز و ناهماهنگ خواهد بود. پس بايد آن را 
در جای خود قرارداد. ولی مگر بازگرداندن علم 
به جای اصلی اش کار آســانی است و مگر جهان 
رو به توســعه مرکزی دارد کــه علم و عقل در 
آنجا قرار گيرد؟ اگر چنين مرکزی نباشد پديد 
آمدنش محال نيســت و مگر ايــن امر درجايی 
از جهان مثل ژاپن متحقق نشــده اســت؟ ما و 
ژاپنی ها و ترک هــا )در دوره عثمانی تقريباً در 
يک زمان مدرســه آموزش عالی تأسيس کرديم 
و از آن زمان تاکنون، در کشــور ما کم وبيش به 
امر آموزش اهتمام شده است. ولی خيلی دير به 
پژوهش توجه کرده ايم و اين توجه نيز به صرافت 

طبع نبوده است. پس از جنگ بين الملل دوم يا 
دقيق بگويم، در دهه های اخير قرن بيستم، در 
غرب، نحوی گســيختگی، چه در وجود آدمی و 
چه در نظام زندگی، احساس شده است و حتی 
کســانی به مقام مرکزيت علم شک کرده اند و 
جهانی بودن آن را منکر شده اند. طبيعی بود که 
در ايــن وضع، غربيان درصدد برآيند که ببينند 
اين بحران و ناهماهنگی از کجا و چراست. آن ها 
از قــرن هجدهم تاکنون پژوهــش کرده بودند 
و علــم وزندگی را چنان به هم بســته بودند که 
تصور زندگی بدون علم جديد محال شــده بود( 
چنان که برای بسياری از مردم جهان هنوز هم 
اين تصور محال است اما با ظهور طليعه بحران، 
آن ها بــه صرافت افتادند که بی نظمی در قلمرو 
دانش را با سازمان دهی پژوهش تدارک کنند و 
شايد ناگزير شدند که به آمار پژوهش و بودجه 

آن اهميت بيش تر بدهند.
در اين زمان، دانشــگاه غــرب جزئی از بازار 
شده بود و می بايست، حداقل، حيثيت علمی و 
نظر خود را حفظ کنــد. اينکه آن ها از اين کار 
چه نتيجه گرفتند مطلب مهمی اســت که فعاً 
نمی توان به آن پرداخت. مهم تر اين است که ما 
نيز در آغاز راه پژوهش، به جای انديشــيدن به 

جهان علم
چرا علم در ایران پا نمی گیرد؟

دکتر رضا داوری اردکانی  

اله
مق
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شرايط روحی و علمی و نيازهای تاريخی، بيشتر 
توجه خود را به آمار و ارقام و بودجه پژوهشــی 
معطوف کرديــم و به افزايش تعــداد مقالات 
اهميت داديم و با اين سنجش ضعف پژوهش را 
توجيه کرديم. پيداست که پژوهش هزينه دارد، 
اما اين گمان که تنها مشــکل پژوهش مشکل 
بودجه اســت و اگر بودجه باشــد کار پژوهش 
به آســانی پيش می رود نشانه بيگانگی با جهان 

علم است )بيگانگی با جهان علم و روح علم غير 
از بيگانگی با علم اســت. چنان که ممکن است 
کسانی دانشمند و صاحب اطاعات علمی بسيار 
باشــند اما درکی از جهان علم و روح پژوهش 
نداشته باشــند(. پژوهش علمی با طرح مسئله 
آغاز می شود. مســئله علم را شخص پژوهشگر 
باذوق و ســليقه شــخصی طرح نمی کند زيرا 
مســئله به جهان علم تعلــق دارد و صرفاً در 
جهان علم است که مسائل حقيقی علم مطرح 

می شود.
در حقيقت، دانشمند، به عنوان مظهر جهان 
علم، مسئله را پيشنهاد می کند. به عبارت ديگر، 
مســئله علم در فهم و درک زمانی دانشــمند 
ظهور و تعيــن پيدا می کنــد، چنان که وقتی 
مســئله حل شــد و پژوهش به نتيجه رسيد، 
اين نتيجه هم پيش از آنکه به دانشــمند تعلق 
داشته باشد به عالم علم بازمی گردد. اگر جهان 

علم و مســئله علمی وجود داشته باشد بودجه 
و هزينه به نحوی تأمين می شــود و حتی اگر 
نشــود، پژوهشگر مســيری را که به آن اشاره 
کرديم طی می کند. البته در زمان توسعه سريع 
تکنولوژی بعضی پژوهش ها هزينه گزاف دارد و 
دانشمندان معمولاً از عهده تأمين آن هزينه ها 
برنمی آينــد و برای اينکه پژوهش صورت گيرد 

بايد مخارج آن از جايی تأمين شود.
درســت اســت که بعضی پژوهش ها بدون 
تأمين وســايل و امکانــات و هزينه ها صورت 
نمی گيــرد ولی اين بدان معنی نيســت که با 
تأمين هزينه مسير هر پژوهشی هموار می شود. 
هزينه پژوهش امر بی اهميتی نيست اما عرض 
و فرعی است. مگر آنکه علم را با توليد اطاعات 
علمی يکی بدانيم. وقتی کار پژوهش آغاز شد، 
نياز به پول و وسايل پيش می آيد. ولی به صرف 
فراهم شدن پول، پژوهش آغاز نمی شود. گاليله، 
نيوتون، پاســتور و کخ دربنــد بودجه پژوهش 

نبودند.
اينجــا مقصــود ايــن نيســت کــه بگويم 
پژوهنــدگان همه مثل نيوتون پژوهش کنند و 
نمی گويم دانشمندان نان و خانه نمی خواهند. 
مســئله ای که به آن نمی انديشيم اين است که 
هزينــه کردن کی و کجا به نتيجه می رســد و 
چرا هزينه هايی که تاکنون برای پژوهش شده 
است کمتر نتيجه داده است. صرف هزينه کردن 
برای پژوهش ثمــر و نتيجه نمی دهد. يعنی با 
پژوهش هــای پراکنده و ايجــاد مجمع الجزاير 
در کشــور، علم قوام نمی يابد. اين پژوهش های 
پراکنده معمولاً تقليد و تمرين پژوهش اند و با 
آن ها به پرسش های بجا و حقيقی علمی پاسخ 
داده نمی شود. در چنين وضعی، پژوهشگر هم 
کم کم همت خود را سست می يابد. درد بزرگ تر 
اين اســت که اولاً، به ندرت، به اصل و ريشــه 
نقايص و نارسايی ها توجه داريم و گاهی چنان 
در آيينه کمال خود خيره می نگريم که نقض ها 

اینجا مقصود این نیســت که بگویم 
پژوهندگان همه مثل نیوتون پژوهش کنند و 
نمی گویم دانشمندان نان و خانه نمی خواهند. 
مسئله ای که به آن نمی اندیشیم این است 
که هزینه کردن کی و کجا به نتیجه می رسد 
و چرا هزینه هایی که تاکنون برای پژوهش 

شده است کمتر نتیجه داده است. 

و نارسايی ها جرئت و جسارت خودنمايی ندارند. 
اگر هــم احياناً فکر کرديم کــه بايد بر ميزان 
حسن اجرای کارها بيفزاييم، دستورالعملی را، 
بی تأمل، از تدابيری که آمريکا و اروپا برای بهتر 
کردن کار پژوهش انديشــيده اند اخذ می کنيم 
و کاری نداريم که مشــکل ما با مشــکل آن ها 
متفاوت اســت. آنجا درد اين است که دانشگاه 
کم کــم دارد به زائده بازار مبدل می شــود، اما 
اينجا دانشگاه بازندگی مردم سروکاری ندارد يا 
اگر دارد، سروکارش اين است که مردم دوست 
دارند بچه هايشــان به هر قيمت که شده است 
به دانشگاه بروند و درس بخوانند و چه بهتر که 

مهندس شوند.
اگر آمريکا و اروپای غربی و ژاپن به افزايش 
مقالات فکر می کنند برای اين اســت که شأن 
نظری علم و اعتبار علمی دانشــگاه را تا حدی 
حفظ کنند ما که دانشــگاهمان، در کار علم و 
پژوهش، جزيره علم آموزشی و آموختنی جدا 
از زندگی اســت، راهمان راه ديگر و در خاف 
جهت راه آن هاســت. ما بايد راهی از دانشگاه 
به کوچه و بازار وزندگی بيابيم و پيداســت که 
اين راه با مقاله پردازی گشوده نمی شود. مقاله 
نوشتن را ناچيز نمی شماريم ولی مقاله بايد ناظر 
به مسائل کشور و مردم باشد. ولی اگر مقالات 
به مســائل و مباحث تصنعــی و انتزاعی راجع 

باشد چه دردی با آن ها درمان می شود؟
البته کار مقاله نويس هــای رايج، چون غالباً 
به زحمت يافتن مسئله حقيقی و پژوهش کردن 
طولانی و توأم با تأمل نياز ندارند، آسان تر است. 
انتخاب آسان ترين راه از نشانه های هوشمندی 
اســت وکسانی هوش را عين يافتن راه رسيدن 
به مقصود دانسته اند؛ ولی بدانيم که مقصود بايد 
قباً باعقل که زمانی و تاريخی است، معين شده 
باشــد تا هوش، کار خود را انجــام دهد و اگر 
مقصود و غايت معين نشــده باشد، کار هوش 

بيهوده می شود.
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وارداتقاچاقنسبت بخش دولتی و خصوصی

گفته می شود 15 ميليارد دلار صرف قاچاق 
می شود؛ اين عدد، حدّاقلّی است که امروز گفته 
می شــود؛ اين خيلی رقم بالايی است؛ تا 20 
ميليارد و 25 ميليارد هم گفته می شود! اين ها 
ضربه ی به اقتصاد کشــور است ؛ جلوی قاچاق 
بايد گرفته بشود. البتّه آن کسانی که مسئول 
مبارزه ی با قاچاق اند، سوراخ دعا را گم نکنند! 
ما می گوييم برويد بــا باندهای قاچاق مبارزه 
کنيد. من می گويم از مبادی رسمی کشور که 
جنس قاچاق وارد می شود، آن کسی که مأمور 
اين کار است، خيانت نمی کند، [بلکه[ کوتاهی 
می شود، خيانت نيست. به بنده گزارش دادند 
که از فان بندر -يک بندر مشخّصی- در روز 
مثاً ســه هزار تا پنج هزار کانتينر وارد کشور 
می شــود. از مجموع اين سه هزار يا پنج هزار، 
فقط 150 کانتينر بازديد می شــود! خب چرا؟ 
بقيّه بازديد نمی شــود و می آيد؛ وقتی داخل 
انبــار رفت ، معلوم می شــود که جنس قاچاق 
است که وارد شــده است؛ ]آن هم[ از مبادی 
رسمی کشور! حالا آنچه از مرزهای غيررسمی 
وارد می شــود کــه بحث ديگری اســت؛ يا از 
مناطــق آزاد همين جور؛ بايــد جلوی اين ها 

توصيه ی مؤکّد بنده بــه نهادهای عمومی 
غيردولتی اين اســت که در کارهای اقتصادی 

مطلقاً رقيب بخشِ خصوصی نشوند.
ايــن، آن حرفی اســت که مــا به همه ی 
نهادهــای عمومــی غيردولتــی گفتيــم و 
می گوييــم. درجاهايی که بخش خصوصی، يا 
توان لازم و امکانات را ندارد، يا رغبتی ندارد، 
وارد بشــوند؛ اگر چنان چه بعد از مدّتی بخش 
خصوصی وارد آن جا شد، اين ها از آن جا هم به 
يک نقطه ی دوردست تر و سخت تری مهاجرت 
کنند و بروند آنجا کار کنند، ســرمايه گذاری 
کننــد؛ و جداً از رقابت با بخش خصوصی 

پرهيز کنند.
تعامل تکريم آميز با فعّالان ســالم و معتبر؛ 
خوشبختانه جمع کثيری از فعّالان اقتصادی 
ما مردمان ســالم و معتبر و ريشه دار هستند، 
دارند واقعاً کار می کنند، بعضی برای خدا هم 

کار می کنند.
البتّه بخش خصوصی به دنبال سود شخصی 
است و اشــکالی هم ندارد امّا بعضی در کنار 
اين ]برای خدا کار می کنند[؛ من ديدم کسی 
را که پولدار بود، از آشــناهای مشهدِ ما بود، 

مــا با واردات مخالف نيســتيم، اين را خب 
همه می داننــد، می فهمند؛ مراد ]مخالفت با [ 
آن وارداتی اســت که ]مشابه اش[ يا در کشور 
توليد می شــود يا در کشــور امکان توليداش 
هســت؛ من اين را می خواهم بگويم؛ نه فقط 
آن هايی که توليد می شود ]بلکه[ آن هايی ]هم[ 
که امکان توليداش هســت. يعنی می توانيم با 
جلوگيــری از واردات، به نيروی فعّال و مبتکرِ 
داخل کشــور کمک کنيم که او شــروع کند 
اين کار را انجام بدهــد. اگر چنان چه اين کار 
انجام بگيــرد، به نظر من اين کمک بســيار 
زيادی خواهد کرد به اين ها. گاهی دستگاه های 
اجرائی به بهانه هايی راهِ واردات را بی مورد باز 
می کنند؛ فرض بفرماييد مسئله ی رقابت. مثاً 
فرض کنيد که وقتی گفته می شود چرا اجازه 
داديد خودروهای خارجی به اين شکل بيايند، 
می گويند آقا رقابت. من می گويم خب شما که 
می خواهيد به وســيله ی رقابت، کيفيّت را بالا 
ببريد، تاش را بگذاريد روی بالا بردن کيفيّت 
از يــک راه ديگر؛ وَالّا شــما بياييد توليد 
داخلی را مشمول زيان مضاعف بکنيد به 
خاطر اينکه می خواهيد مثلًا کيفيّت را بالا 

بخش دولتی جداً از رقابت با 
 بخش خصوصی پرهیز کند

متن زیر خلاصه ای از بیانات مقام معظم رهبری در رابطه با مسئله ی اقتصاد و تولید می باشد. ایشان همواره به مسئله تولید ملی عنایت ویژه ای داشتند و تقویت تولید 
ملی را تنها راه دستیابی به اقتصاد دانش بنیان می دانند. از همین رو ایشان، تأکید بر برطرف سازی موانع مختلف تولید، نظیر کاهش قاچاق دارند. علاوه بر کاهش 
قاچاق، مسائل مختلف دیگری نیز گریبان گیر امر تولید ملی می باشد که کم توجهی به سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی و رقابت شرکت های دولتی با شرکت های 

خصوصی از اساسی ترین موانع تولید ملی است.

گزيده بيانات مقام معظم رهبری

   بهيار  شماره سوم  بهمن ماه 1399 

سخنرانی

3



جنایت و خیانتبه اندازه و میزانعدم رقابت

گرفته بشود؛ و می توانيم. من به رئيس جمهور 
محتــرم همين را گفتم و تذکّــر دادم که آن 
کســانی که صاحب نظر و مطّلعند، گفتند که 
ما می توانيم وســايلی بياوريم که همين 
کانتينر را بــدون اينکه احتياج به توقّف 
داشته باشــد، در حال عبور بازديد کند؛ 
خب اين ابزار را به وجود بياورند؛ اگر لازم 
است بخرند يا وارد کنند يا توليد کنند. 
مــا می توانيم جلوی قاچاق را بگيريم. بنابراين 
يکی از مسائل مهم قاچاق است. مقصود ما اين 
اســت، نه چيزهای جزئی؛ اينکه بروند در بازار 
رضای مشهد ســراغ فان فروشنده ی انگشتر 
نقره که »تو قاچاق وارد کردی« يا دمِ مرز، مثاً 
فرض کنيد ]بروند سراغ[ فان خانواده را که با 
يک مختصر جنس کوچکی که از اين طرف مرز 
به آن طرف ]می برد[، زندگی اش دارد می گذرد، 
مسئله اين ها نيست؛ مسئله، آن حرکت عظيم 

قاچاق است.
1396/01/01 اجتماع زائران و مجاوران حرم مطهر 

رضوی
يک مســئله ی ديگــر مســئله ی فنّاوری 
پيشــرفته اســت. گاهی ما می گوييم که چرا 
فــان جنس را و فــان کالا را وارد می کنيد 
درحالی کــه توليد داخلی هســت، می گويند 
فنّاوریِ توليدِ داخلیِ ما قديمی است، امروز دنيا 
تحوّل پيدا کرده است، کارهای جديدی آمده، 
فنّاوری های جديدی آمده که ناچاريم از خارج 
وارد کنيــم. من جواب دارم بــرای اين حرف. 
من البتّه با وارد کردن مخالف نيســتم؛ بنده 
با وارد کردن، بخصوص با وارد کردن فنّاوری، 
هيچ مخالف نيســتم؛ خود من در اين کشور 
رئيس جمهور بودم، با مسائل اجرائی در ارتباط 
بودم و می دانم؛ اشــکالی ندارد، يک وقت هايی 
لازم اســت، امّا به انــدازه و بميزان. هرجا 
کم می آورند می گوينــد فنّاوریِ توليدِ داخلی 
عقب افتاده اســت؛ خب ما اين همه ذهن فعّال 
در کشور داريم، ذهنی که می تواند يک موشک 
درســت کند که اين موشک دو هزار کيلومتر 
طی می کند و با کمتر از ده متر خطا به هدف 

می رسد؛ اين چيز کوچکی است؟
ديدار کارگران 1395/2/8

گفت که من می توانستم اين پول را بگذارم در 
بانک و يک سود کانی از آن بگيرم بدون هيچ 
دردســری، بدون ماليات، بدون مشکل، بدون 
بررسی و غيره، ]امّا[ دلم نيامد -در کار پرورش 
مرغ و مانند آن بود- رفتم گذاشــتم آنجا؛ کارِ 
پرُدردسر، توليدی امّا محض رضای خدا؛ گفت 
ديدم برای انقاب، اين لازم است. ببينيد، سود 
هم می برد امّا خدا هم به او ثواب می دهد. يکی 

اين مسئله.
مســئله ی سياســت های اصل 44 را هم 
که عرض کرديــم، مجدداً تأکيد می کنيم که 
سياست های اصل 44 مســئله ی جايگزينیِ 
بخشِ خصوصی به جای بخــش دولتی نبود؛ 
بخش خصوصــی شــأنی دارد، بخش دولتی 
هم شأنی دارد؛ اين ها بايد به هم کمک کنند، 

مزاحم هم نبايد باشند.
 ما گفتيم »بخش دولتی مزاحم بخش 
خصوصی نباشــد«؛ يعنی چه؟ يعنی آن 
کاری را که ســرمايه ی بخش خصوصی 
وارد  دولتی  بخش  بدهد،  انجام  می تواند 
آن نشود؛ اگر هم هست، بکشد کنار، بگذارد 
در اختيار بخش خصوصی؛ اين ها بشوند مکمّل 
هم. امّا معنايش اين نيســت که بخش دولتی 
بکلّی از فعّاليّت های اقتصادی کنار می رود؛ نه، 
يک کارهايی هســت که جز بخش دولتی يا 
بخش های عمومــیِ غيردولتی، کس ديگری 
نمی تواند انجام بدهد؛ بايد وارد بشــوند آن ها 

را انجام بدهند، همان طور که عرض کرديم.
بخــش خصوصــی و تعاونی بايــد حتماً 
توســعه پيدا کند. در بخش نفت و گاز، بخش 
خصوصی و تعاونی می توانند حضور همه جانبه 

داشته باشند.
يک قانونی اخيراً در اين زمينه تصويب شده 
-در زمينه ی صنايعِ پايين دستیِ نفت و گاز- 
اين قانون بايد اجرائی بشود. بعضی از قوانين 
تصويب می شود در مجلس، اجرائی نمی شود؛ 
يعنی آئين نامه های لازم تهيّه نمی شود، همين 
طور می ماند. بايد سريعاً اين کار انجام بگيرد؛ 

بايد دنبال بکنند که اين کار انجام بگيرد.
1398/08/28 )بيانــات در ديــدار جمعی از 
توليدکنندگان، کارآفرينان و فعالان اقتصادی(

ببريد، اين به هيچ وجه درست نيست.
 يکی از کارهای لازم ،منع جدّی واردات بی رويه 
است. اين همه بنده تأکيد کردم بر روی مسئله ی 
واردات؛ بازهم انسان می بيند به بهانه های مختلف 
يکجاهايی واردات ]صورت می گيرد[. به ما نامه 
می نويســند و شکايت می کنند؛ يک دستگاهی 
می گويد که ما مثاً اين وسيله را با زحمت زيادی 
درست کرديم به نصف قيمت، به يک سوّم قيمت، 
]امّا[ فان دستگاه دولتی که به اين وسيله احتياج 
دارد، می رود با توليدکننــده ی خارجی قرارداد 
می بندد، وارد می کند؛ خب اين کار نبايد بشود. 
اگر چنانچه ايــن کار در يک موارد مهمی انجام 
بگيرد، بايد اسمش را گذاشت جنايت، خيانت. 
البتّه هميشه اين جور نيســت، و از روی غفلت 
گاهی انجام می گيرد، امّا گاهی هم واقعاً جنايت 

و خيانت است.
1399/2/17)ارتباط تصويری با مجموعه های توليدی(

گاهی اوقات يک جنسی در داخل می تواند 
توليد بشــود، ]امّا[ بعضی ها که از واردات آن 
جنس سودهای کانی ميبرند می آيند جلوی 
ايــن توليد داخلــی را می گيرند؛ اگر شــد با 
رشــوه، اگر زير بار نرفت، با تهديد، با جنايت. 
کالاهايی را می شناسيم که توان داخلی توليد 
در آنها هســت امّا وارد می شود به خاطر اينکه 
يک عــدّه ای از واردات منتفعند و نمی گذارند 
در داخل توليد بشــود. يک نفــر آدم مبتکر 
می آيد، سرمايه ای هم دارد، فان جنسی را که 
بسيار مصرفش در کشور زياد است می خواهد 
توليد کند؛ می روند می گوينــد ده ميليارد يا 
ســی ميليارد بگير توليد نکن؛ يا آن طرف زير 
بار می رود و خــودش را راحت می کند، يا اگر 
زير بــار نرفت، به او فشــار می آورند و انواع و 
اقســام مشــکات را برايش درست می کنند، 
موانع قانونی سر راهش سبز ميکنند، يا بالاخره 
در نهايت جنايت می کنند، به او ضربه ميزنند 
و طرف را پشــيمان می کنند. اينها چيزهای 
مهمّی است، اينها چيزهای امنيّتی است، اينها 
چيزهای ساده ای نيست، با اين چيزها نميشود 
ساده برخورد کرد. قاچاق اين جوری است؛ سمّ 

توليد داخلی، قاچاق است.
ديدار کارگران 1395/2/8
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صیاد به روایت استانداردها
دکتر محسن صفدری
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ادعا کرد که بار ســيم بکسل دارد اما بعد از 
اسکن متوجه شديم از کانتينر 13 متری تنها 
3 متر آن ســيم بکسل است و بقيه اش همه 
کفش های مارک بود که به راحتی در دستگاه 
قابل تشخيص بود. اين دستگاه می تواند جلوی 
جرائم سازمان يافته را بگيرد و زمينه را برای 

برخورد قاطع با قاچاقچيان فراهم آورد.

کالا    کانتينری  ايکس ری  دستگاه  سؤال: 
چه مدل هايی دارد و شــرکت بهيار صنعت 

توانايی ساخت کدام يک از آن ها را دارد؟
فعاً سه مدل از اين دستگاه توليد می شود: 
پرنفوذ باانرژی شش و سه مگا الکترون ولت 

که روی تريلی سوار می شود؛
 مدل ديگر مدل M63 اســت که باانرژی 
شــش و ســه مگاالکترون ولت روی کاميون 
سوار می شود. حسن دســتگاه M63 نسبت 
 به مدلی که روی تريلی ســوار می شــود اين 
است که کاميون می تواند به صورت اتوماتيک 
روی خودروهايی که پارک شــده اند حرکت 
کنــد؛ ولی تريلــی اين قابليت را نــدارد. در 
حقيقت اين مدل سيســتم اتودرايو دارد که 
به صــورت موتورهای الکتريکــی کاميون را 
حرکت می دهد و از کاميون های پارک شده 

تصويربرداری می کند؛
 مدل ديگر مدل کم نفوذ M450 باانرژی 
450 کيلوولــت اســت کــه در مرحله اخذ 

مجوزهاست؛
 ،C63 ،F63 مدل های ديگری هــم مانند 
R63 وجود دارد که می توانيم همه ی آن ها را 
توليد کنيم اما فعاً سفارش مشتری نداشتيم.

از چه    اين دســتگاه  سؤال: در ساخت 
تکنولوژی هايی استفاده شده است؟

در اين دســتگاه از شتاب دهنده ای خطی 
با انرژی دوگانه اســتفاده شــده اســت. در 
شتاب دهنده پزشکی انرژی يگانه داشتيم اما 
در اين دســتگاه می توانيم انرژی های دوگانه 
توليد کنيم. بخش شتاب دهنده وظيفۀ توليد 
اشعه را دارد و می تواند دو انرژی شش و سه 
مگا الکترون ولت را توليد کند. شــتاب دهنده 
الکترون را شتاب می دهد تا به انرژی مدنظر 
برســد و پس از رســيدن به انرژی مدنظر از 
دهانۀ تيوب خارج و تابش می شــود تا بتواند 
طبق انتظار ما از 32ســانتی متر استيل عبور 
کند. اين اشــعه به ســمت دروازه L شــکل 
دســتگاه تابش می شود و به آشکارسازهايی1  

Detector  1

که به صورت عمود بر اشــعه نصب شده است 
برخورد می کند و بر اســاس ميزان تضعيف 
اشعه ی عبوری از داخل کاميون، آشکارسازها 
اين مقادير را آشــکار می کنند. اشعه ايکس 
ديده نمی شــود پس اول بايد کاری کنيم که 
به نور مرئی تبديل شود. وسيله ای که اين کار 
را انجام می دهد بلورهای سوسوزن ســزيوم2 
است. اين بلورها در کوره های بخش مهندسی 
مواد رشد پيدا می کند و باعث می شود اشعه 
ايکسی که به بلورهای سزيوم  برخورد کرده به 
نور مرئی تبديل  شود. سنسورهايی وجود دارد 
که اين نور مرئی را دريافت می کند و به واحد 

ADC می فرســتد. در واحد ADC3 سيگنال 

الکتريکی به ديجيتال تبديل می شود. وقتی 
به ديجيتال تبديل  شد به برد ديتا اکوزيشن4  
می رود، اين برد، اطاعات را دريافت می کند 
و آن را به پروتکل LAN می آورد و با استفاده 
از يک کابل LAN آن را به PC منتقل می کند. 
در کارگو اســکنر بســته به طول بازو و نوع 
سيستم 24 تا 27 عدد آشکارساز نياز داريم؛ 
که با يکديگر سری می شوند و داده ها را ارسال 
می کنند آشکارساز يکی از همان قسمت های 
حساس دستگاه است که چند شرکت در دنيا 
بيشتر آن  را توليد نمی کنند. از شرکت هايی 
که محصولات آشکارساز اشعه ايکس را توليد 
می کننــد می توانم از رپی اســکن5 آمريکا، 
ســنس تک6 انگلستان و دتکشن تکنولوژی7  
فناند را نام ببرم. اين سه شرکت آشکارساز 
توليــد می کننــد. ناک تک8 هم آشکارســاز 

Cesium  2
Analog to Digital Converter  3
Acquisition  4
Rapiscan  5
Sens tech  6
Detection technology  7
Nuctech  8

متن زیر گفت وگو و مصاحبه با دکتر صفدری، 
شرکت  تصویر  پردازش  بخش  مسئول 
دانش بنیان بهیار صنعت می باشد. در این مصاحبه 
دکتر صفدری سعی می کند تا ابعاد مختلف فنی 
دستگاه ایکس ری کانتینری صیاد ساخته شده 
کند.  تشریح  را  صنعت  بهیار  شرکت  توسط 
همچنین ایشان در خصوص مقایسه ی دستگاه 
ساخته شده توسط بهیار صنعت و نمونه ی چینی 
این دستگاه مطالب مستدلی بر مبنای تست های 

استاندارد ارائه می کند.

سؤال: چرا شرکت بهيار صنعت به سمت   
ساخت دستگاه ايکس ری کانتينری کالا رفت؟

اگر يک بار به گلوگاه شــهيد شرافت نائين 
تشريف بياوريد اهميت اين دستگاه را متوجه 
می شويد. روزانه حداقل دو هزار تريلی که از 
گمرک می آيند، از اين گلوگاه رد می شــوند. 
فعاً با قاچاق مواد مخدر و قاچاق انســان که 
توسط اين دستگاه قابل شناسايی است کاری 
ندارم، همچنين به بحث های امنيتی که اين 
دستگاه می تواند جلوی ورود غيرمجاز ساح ها 
را بگيرد ورود نمی کنم. می خواهم فقط دربارۀ 
قاچــاق کالا صحبت  کنم که اقتصاد کشــور 
را به شــدت درگير می کند. از گلوگاه شهيد 
شرافت روزانه حدود دو تا سه هزار کاميون و 
تريلی عبور می کند که هرکدام از آن ها مقدار 
زيــادی کالا حمل ونقل می کننــد اما تعداد 
محدودی از اين کانتينرها بازرسی می شوند. 
وقتــی هيچ کنترلی وجود نداشــته باشــد 
درنتيجه قاچاق به شدت افزايش پيدا می کند. 
روزانه چقدر دارد کالای قاچاق وارد می شود؟ 
اين در صورتی اســت که هزينه ای که کشور 
بايد بکند تا اين دســتگاه ها را خريداری کند 
به اندازه ی شش ماه ضرر مالی ناشی از قاچاق 

هم نيست.
ما بايد قاچاق را خيلی سخت کنيم؛ يعنی 
برای شخص ارزش نداشته باشد که قاچاقچی 
شود. صفر شــدن قاچاق يک تخيل است و 
در اروپا هم صفر نشــده اســت؛ ولی اين قدر 
بايد آن را سخت کنيم که ديگر قاچاق عمده 
نداشته باشيم. مثاً بتوانيم ادعا کنيم که تنها 
ده درصد لباس های داخل کشور قاچاق است، 
نه اينکه بگوييم نود درصد آن قاچاق اســت. 
شخصی می رود مجوز ورود کالايی مثل لباس 
را می گيــرد، ده درصــدش را وارد می کند و 
نود درصد آن را با قاچاق می آورد. کسی هم 
متوجه آن نيست. مثاً پيش آمد که کانتينری 

از گلوگاه شهید شرافت روزانه حدود 
دو تا ســه هزار کامیــون و تریلی عبور 
می کنــد اما دریغ از این کــه یکی از این 
کانتینرها بازرسی شود. وقتی هیچ کنترلی 
وجود نداشته باشــد در نتیجه قاچاق به 
شدت افزایش می یابد. مثلاً پیش آمد که 
کانتینری ادعا کرد که بار سیم بکسل دارد 
اما بعد از اسکن متوجه شدیم از کانتینر 13 
متری تنها 3 متر آن سیم بکسل است و 

بقیه اش همه کفش های مارک بود. 
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خودش را توليد می کند.
دتکشــن تکنولوژی فنانــد معروف ترين 

آشکارسازها را در حوزۀ اشعه ايکس دارد.
 نزديک به ســه چهار ماه با اين شــرکت 
ارتباط روزانه داشتم؛ يعنی هرروز با مديريت 
فنی و فروش اين شرکت صحبت می کردم تا 
کامــاً بتوانم ببينم اين افراد چه می کنند. از 
شرکت فناندی آشکارساز نخريديم و خودمان 
توليد کرديم. روزی که توانستيم تصوير اشعه 
ايکس را بگيريم تصويرمان را برايشان ارسال 
کردم. اولين تصوير اشــعه ايکسی که برای او 
فرستادم پرســيد آشکارسازهای ما را از کجا 
خريديــد؟ خيلــی جالب بود. گفتــم اين ها 
آشکارســازهای خودمان است. باور نمی کرد 
اين هــا را خودمان ســاختيم. در حال حاضر 
می توانيم آشکارســازهای مختلف را بسازيم. 
مثاً آشکارساز سی تی اسکن را خودمان توليد 

می کنيم.
يــک محصــول  شــتاب دهندۀ خطــی 
اســتراتژيک اســت که قطعــات آن را به ما 
قطعات مهم شتاب دهنده  از  نمی فروشــند، 
می توانيم به تيوب اشعه ايکس، سيرکولاتور  
9و قســمت های موج بر 10RF اشاره کنيم که 

الآن همه ی آن هــا را می توانيم توليد کنيم. 
عمدۀ خرابی های دستگاه های خارجی مربوط 
به همين بخش ها است. چون اين دستگاه ها 
استهاک زيادی دارند بايد سريع به روز شوند 
و خرابی های آن ها تعمير شود. قطعاتی مثل 
موج برها يا ســيرکولاتورها قطعاتی هستند 
که در قســمت رادار هم استفاده می شود و 
کاربردهــای دوگانه دارند. بــه همين دليل 
شرکت های ســازنده به راحتی اين  قطعات را 
تعويــض نمی کنند. الآن دســتگاه های چند 
ميليون دلاری در شــهريار کرج و ســرخس 
داريم که ســه يا چهار ميليون دلار برايشان 
هزينه شــده اســت )مدل 2016، 2010 و 
2005( که در قســمت شتاب دهنده مشکل 
پيداکرده اند و سازنده آن را تعمير نکرده است 
يا برای تعمير آن مبالغ هنگفتی خرج شــده 
ولــی هنوز دســتگاه کار نمی کند. می توانيم 
هرگونه که مشتری بخواهد محصول را برايش 
طراحی کنيم، چون دانش طراحی و ساخت 
آن را داريم؛ وقتی شما می توانيد يک نرم افزار 
کنترل شــتاب دهنده را بنويســيد، يعنی به 
دانش سخت افزاری آن دستگاه کاماً مسلط 

Circulator  9
Radio frequency  10

هستيد. اگر اين تجهيزات CKD11 باشد، يعنی 
قسمت قسمت وارد و ســوار شود اصاً شما 

نمی توانيد چنين کاری انجام دهيد.

ســؤال: در بخش پــردازش تصوير چه   
فرايندهايی طی می شود تا تصوير تشکيل شود؟

در ايکس ری خطی از آشکارســازها داريم. 
تکنولوژی آن مثل دوربين نيســت که هزار 
پيکسل در هزار پيکســل باشد. درواقع يک 

در چهــار هزار پيکســل خط داريم و مبتنی 
بر ســرعت خودرو فرکانس را بــالا و پايين 
می بريم. نرم افزار به يک سيستم سرعت خوان 
متصل است. سرعت سامانه خوانده می شود و 
به شتاب دهنده دستور داده می شود که اشعه 
ايکــس را با فرکانس مشــخصی توليد کند 
آشکارسازها اشعه های توليدی با فرکانس های 
مختلف را خوانش می کنند. همگام سازی اين 
سه قسمت از اهميت زيادی برخوردار است. 
بعد از همگام ســازی، خط هايی که گفته شد 
به وجود می آيد. خط ها پشــت سر هم چيده 
می شوند و تصوير را تشکيل می دهند. بعد از 
حذف نوســانات تصوير و نويزهای مختلف، 
تصويری يکنواخت تشکيل می شود. درنهايت 
اين تصوير بايد بتواند استانداردهای IEC12  و 

Complete Knock Down  11
 IEC: International  12
Electrotechnical Commission

ANSI13 را پــاس کند. ابزارهايی مانند امکان 

بزرگنمايی، کوچک نمايی، تلفيق رنگ و… 
را نيز اضافــه کرديم تا اپراتــور بهتر بتواند 

تصاوير اسکن شده را تشخيص دهد.
يکی ديگر از قسمت های مهم در پردازش 
تصوير بحث تشــکيل تصوير رنگی اســت. 
تصويــر رنگــی مبتنی بر عدد اتمی اســت؛ 
اجسام قابل تشخيص توســط اين سامانه به 
چهار دســته فلزات ســنگين، فلزات سبک، 
مواد ارگانيک و ســاير مواد تقسيم می شوند. 
اين مواد در جــدول تناوبی تقريباً به ترتيب 
هســتند. پردازش تصوير بايد بتواند مبتنی 
بر اطاعاتی که از آشکارسازها دريافت کرده 
جنس ذرات مختلف را تشــخيص دهد. اين 
سيســتم می تواند به اپراتــور کمک کند تا 
جنس داخل کانتينر را به راحتی متوجه شود.

نيز    سؤال: در خصوص مکانيک دستگاه 
توضيحاتی بفرماييد.

بايد بــازوی اين دســتگاه در هنگام باز و 
بسته شدن در موقعيتی دقيق تنظيم شود تا 
آشکارسازها درست در مقابل خط اشعه قرار 
بگيرند. مباحث کاليبره کردن بازوی دستگاه 
با ليزر انجام می شود و در صورت بروز حادثه 
بايد مجدداً تنظيم شود. اوايل که دستگاه به 
گلوگاه شهيد شرافت نائين رفت، يک تريلی 
با سرعت زياد به بازوی دستگاه برخورد کرد 
اما طی سه هفته سيستم تعمير شد و شروع 
به کار کرد. اين مسئله نشان دهنده ی اهميت 
بومی سازی است ولی اگر اين دستگاه خارجی 
بود بايــد می رفت کنار همان دســتگاه های 
خارجی که شــرکت های ســازنده حاضر به 
تعمير آن ها نيستند. به خاطر دارم زمانی که 
برای بازيد يک دســتگاه خارجی به شهريار 

 ANSI: American National  13
Standards Institute

شــتاب دهندۀ خطی یــک محصول 
اســتراتژیک است که قطعات آن را به ما 
نمی فروشند. چون این دستگاه ها استهلاک 
زیادی دارند باید ســریع به روز شوند و 

خرابی های آن ها تعمیر شود. 
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تشخيص اشياء14 اتوماتيک است که مشتری 
می تواند به صورت real-time در سراسر کشور 
به اسکن های دستگاه دسترسی داشته باشد.

از ويژگی های دســتگاه می تــوان به اين 
گزينه ها اشاره کرد: مطابق با استانداردهای 
بين المللــی و ســازمان انرژی اتمــی ايران 
اســت؛ ميزان دُزی کــه به اپراتــور، راننده 
کاميون عبوری و دز محيطی دقيقاً مطابق با 
استانداردهای IEC و ANSI و سازمان انرژی 
اتمی ايران اســت و حفاظت پرتويی دستگاه 
کاماً رعايت شده است. موضوع ديگر موضوع 
سرعت اسکن است که اين دستگاه می تواند 
از ســرعت يک کيلومتر بر ســاعت تا پانزده 
کيلومتر بر ساعت اسکن انجام دهد. می توانم 
ادعا کنم اولين شرکتی در کشور هستيم که 
تجهيزات مختلف دستگاه ايکس ری را واقعاً 

ساخته ايم.

ايکس ری ساخته شده    ســؤال: کيفيت 
توسط شــرکت بهيار صنعت در مقايسه با 

دستگاه های چينی چگونه است؟
يک بار از طرف دوســتان ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالا پيشنهاد شد که برويم و دستگاه 
چينــی را از نزديــک ببينيــم.  به مهندس 
نجات بخش گفتم که خوب است تست های  
استاندارد را روی دســتگاه چينی هم انجام 
دهيم و ببينيم اســتانداردها را پاس می کند 
يا خير.  مهنــدس نجات بخش  هم موافقت 
کردنــد و هزينــه ی انجام اين تســت ها را 
پرداخــت کردند. پيش ازاين روی دســتگاه 
خودمان هم تســت های اســتاندارد را انجام 
داده بوديم و همه ی آن ها را پاس کرده بود. 
تست های اســتاندارد را روی دستگاه چينی 

انجام داديم. 

objects recognition  14

تست های عمده در بحث فنی اين دستگاه 
عبارت اند از: تست قدرت تفکيک مکانی، تست 
کنتراست15 ، تست نفوذپذيری استيل، تست 
تفکيک مواد و تســت وايرديتکشن16.  طبق 
نتايج به دســت آمده، دستگاه چينی در تست 
قدرت تفکيک مکانی، تست واير ديتکشن و 
تست متريال ديسکريمينيشن  17چند پله از 
دستگاه ما پايين تر بود و در تست نفوذپذيری 
استيل، استاندارد را پاس نکرد. دستگاه چينی 
قرار بود همگام ســازی بين سرعت خودروی 
عبوری، شتاب دهنده و آشکارسازها را انجام 
دهد و فرکانس دســتگاه، متناسب با سرعت 
خودرو بالا برود ولی اين کار در دستگاه چينی 
انجام نمی شــد. می خواســتيم روی دستگاه 
چينی تست high speed بزنيم. در اين حالت 
قرار است 120 خودرو در ساعت اسکن شود. 
افراد چينی که پای دستگاه بودند به مذاکره 
بين هــم افتادند و مدام باهم حرف می زدند. 
به اين اتفاق مشــکوک شــدم و به مهندس 

فخاری گفتم داخل اتاق اپراتور باشــد تا من 
بروم پيش راننده کاميون ها. ديدم فرد چينی 
به راننده کاميون ها می گويد دو کيلومتر بروند 
درصورتی که دستگاه چينی برای سرعت 15 
کيلومتر ساخته شــده بود. تا صحنه را ديدم 
به او اعتــراض کردم و گفتم چرا می گويی با 
سرعت دو کيلومتر؟ بايد حداقل با سرعت ده 
کيلومتر بروند. شــخص چينی می گفت اگر 
ســرعت بالا برود ميزان فرکانسی که به اتاق 

اپراتور می رسد خيلی بالا می رود.
دســتگاه چينی نمی توانســت خودش را 
با ســرعت خودرو همگام کند، فقط سرعت 
خودرو را ثبت می کرد و هر داده ی ستونی را 
دو بار تکرار می کرد يعنی يک داده ی تکراری 
به وجود می آمد و باعث می شد تصوير خوبی 
از دور به وجود بيايد ولی وقتی با دقت به آن 

نگاه می کردی تصوير شطرنجی می شد.
contrast  15
Wire detection  16
Material discrimination  17

کرج رفته بوديم. دســتگاهی ديديم که فقط 
يک هفتــه کار کرده بود و بــه علت خرابی 
ديگر قابل اســتفاده نبود. کسی که با دستگاه 
کار می کرد گفت اين دستگاه يک هفته کار 
کرد و خراب شد و آلمانی ها به خاطر مسائل 

تحريم برای تعمير کردن آن نيامدند.
عــاوه بــر اينکه ســعی کرديــم بحث 

تصويربرداری با اشــعه ايکس را به طور کامل 
انجام دهيم چند سيســتم جانبــی ديگر را 
راه انــدازی کرديم تا به اپراتــور کمک کند: 
مثاً سيســتم تشــخيص صــورت راننده را 
ساختيم که اگر صورت راننده در پايگاه دادۀ 
مجرمين و پايگاه دادۀ دستگاه باشد می تواند 
به اپراتور هشدار دهد که اين کاميون يک بار 
جرم داشــته است و بهتر است بازرسی شود؛ 
سيستم ســامانۀ پاک خوان داريم که تمام 
پاک های عبوری را به صــورت اتوماتيک با 
دقت 98 درصد می خواند؛ سيســتم سامانۀ 
تصويربــرداری از کف و ســقف خودرو تهيه 
کرديم که سخت افزارش را در شرکت ساختيم 
و می توانيم اســکن جامعــی از کاميون های 
عبوری داشته باشيم. فناوری که می توانيم در 
ادامه روی دستگاه هايمان نصب کنيم، بحث 

می توانــم ادعا کنم اولین شــرکتی 
در کشور هســتیم که تجهیزات مختلف 
دستگاه ایکس ری را واقعاً ساخته ایم. برای 
بازدید یک دســتگاه خارجی به شهریار 
کرج رفته بودیم. کسی که با دستگاه کار 
می کرد گفت این دســتگاه یک هفته کار 
کرد خراب شد و آلمانی ها به خاطر مسائل 

تحریم برای تعمیر کردن آن نیامدند.

دستگاه چینی در تست قدرت تفکیک 
مکانی، تست وایر دیتکشن و تست متریال 
دیسکریمینیشــن  چند پله از دستگاه ما 
پایین تر بود و در تست نفوذپذیری استیل، 

استاندارد را پاس نکرد.
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متن زیر حاصل مصاحبه با جناب آقای دکتر رمضانی، مدیرکل امور اداری و فناوری اطلاعات معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری می باشد. ایشان در سمت 
قبلی خود مسئولیت معاونت برنامه ریزی و نظارت مرکز طرح های کلان ملی فناوری را بر عهده داشته اند و ازآنجاکه طرح ساخت دستگاه ایکسری کانتینری کالا 
یک طرح کلان ملی فناوری به حساب می آمد روایت ایشان در خصوص ساخته شدن این دستگاه و حمایت های معاونت علمی و فناوری بسیار حائز اهمیت است. 
در این مصاحبه علاوه بر روایت ساخت دستگاه ایکسری کانتینری کالا و جایگاه آن در کشور، بحث وظایف معاونت علمی و فناوری نیز مطرح شده است. دکتر 
رمضانی بابیان وظایف اصلی معاونت علمی و فناوری تأکید داشتند که جریان سازی موضوع فناوری و نوآوری در کشور در طول سالیان گذشته یکی از مهم ترین 
وظایف معاونت علمی بوده که البته با چالش های فکری از سوی بعضی از نهادها و سازمان های دولتی همراه است، اما می توان برآیند این جریان سازی را مثبت 

و سازنده ارزیابی نمود.

 نقش معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری  

روایتی از یک طرح کلان ملی

ســؤال: در مجله فرکانس 52 ســعی   
می کنيم تــا ابعاد مختلــف تکنولوژيکی، 
اقتصــادی و فکری ســاخت يک محصول 
کنيم  تشريح  را   )High-Tech(بالا فناوری 
دانش بنيان  مقولــه ی  به  تفکر  معتقديم  و 
بازانديشــی در  را جهت  افقــی  می تواند 
وظيفه ی  چيستی  تکنيک،  عقل  حوزه های 
و... را  اقتصاد مبتنی برساختن  دانشــگاه، 
برای ما بگشايد. اين شماره از مجله فرکانس 
52 اختصاص به روايت ســاخت دســتگاه 
ايکس ری کانتينری کالا توسط شرکت بهيار 
صنعت دارد و ازآنجاکه شما از ابتدای پروژه 
اين محصول  کار ساخته شــدن  در جريان 
بوديد و به عنــوان نماينده ی معاونت علمی 

و فناوری بر ســاخت اين محصول نظارت 
از  و جامعی  کامل  روايت  داشتيد می توانيد 
ساخته شدن اين محصول ارائه کنيد. از چه 
آغاز  دستگاه  اين  ساخته شدن  طرح  زمانی 
شد و نقش معاونت علمی به عنوان يک  نهاد 

حاکميتی در پيشبرد اين پروژه چه بود؟
ضمن عرض سام و خسته نباشيد خدمت 
ازآنجايی که طرح  بزرگوار؛  شــما دوســتان 
ســاخت دســتگاه ايکس ری کانتينری کالا 
به عنوان طرح کان ملی فناوری ثبت شــد، 
ابتدا لازم اســت تا توضيحی درباره معاونت 
علمی و فناوری رياست جمهوری و طرح های 

کان ملی بدهم.
همان طــور کــه مســتحضريد معاونــت 

علمی و فناوری رياســت جمهوری به عنوان 
يک نهــاد حاکميتی با مأموريت پشــتيبانی 
از جريان ســازی موضوع نوآوری و فناوری و 
شکل گيری اقتصاد دانش-بنيان در کشور، از 
اواخر ســال 1385 و با حمايت مقام معظم 
رهبری شــکل گرفت. گرچــه وزارتخانه ها و 
سازمان های مختلف هرکدام به طريقی درگير 
موضوع علم، نــوآوری و فناوری در کشــور 
بوده اما حلقه مفقوده ای به منظور ايجاد زبان 
مشترک، هماهنگی و هم افزايی بين ارگان های 
فوق در راستای يکپارچه سازی مباحث علمی، 
نوآوری، توليد فناوری و تجاری ســازی آن ها 
وجود داشت که اين وظيفه بر عهده معاونت 
علمی و فناوری رياســت جمهوری به عنوان 

دکتر هادی رمضانی- مدير کل امور اداری و فناوری ارتباطات معاونت علم و فناوری رياست جمهوری
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يک نهاد فرابخشی گذاشته شد.
 بين مراکز علمی، تحقيقاتی، پژوهشــی، 
صنعتی و نيازهای کشــور می بايســتی يک 
هماهنگی مؤثر به وجــود می آمد و معاونت 
علمی در اينجا می توانســت نقــش خود را 
به خوبــی ايفا نمايــد. مثــاً در بحث توليد 
يک دارو که دانشــگاه ها، مراکز پژوهشــی و 
شــرکت های توليدکننده يک طرف بودند و 
طرف ديگر وزارت بهداشــت، وزارت صمت 
و سازمان اســتاندارد بود که بايد تأييديه ها، 
مجوزها و اســتانداردهای مربوطــه را صادر 
معاونت علمــی جهت  نقــش  می کردنــد، 
هماهنگ ســازی اين نهادها در زيســت بوم 
نوآوری خيلی تأثيرگذار بوده و در بحث های 
حمايتی، زيرســاختی و قوانين و مقررات با 
نهادهای ذی ربــط وارد گفت وگو و همکاری 
می شــد. لذا معاونت علمی نقشــی سازنده 
در نظام ملی نوآوری در کشــور داشته که تا 
قبل از شــکل گيری آن، تقريباً چنين نهادی 
بــا اين نقــش و اثرگذاری در کشــور وجود 
نداشــت. البته ارگان هايی از قبيل: سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی زير نظر وزارت 
عتف، سازمان گســترش و صنايع نوسازی و 
مرکز صنايع نوين زير نظــر وزارت صمت و 
... بودند ولی يک نهاد حاکميتی و فرا بخشی 
که ذيل هيچ وزارتخانه ای و ارگانی نباشــد و 
به نوعی بتوان گفت به صورت کاماً مســتقل 

عمل کند، نداشتيم. 
 مرکــز طرح های کان ملــی فناوری نيز 
به عنوان يکــی از بخش های کليدی معاونت 
علمی و فناوری از اواخر ســال 1387 شکل 
گرفت. طــرح کان ملی فنــاوری، طرح ها 
و پروژه های فناورانه ای هســتند که ســطح 
آمادگــی فناوری  )TRL( آن ها نســبتاً بالا 
بوده، ارزش افزوده بالايی داشــته و به عنوان 
ســاخت بار اول در کشــور مطرح می باشند. 
ازلحــاظ حيطــه کاری از پيچيدگی خاصی 
برخــوردار هســتند و نياز به يــک تاش، 
مشــارکت و هماهنگی بين چندين عناصر و 
بازيگر در سطح کشور دارند و يکی از نيازهای 
فناورانه راهبردی و اصلی کشــور را برطرف 
نموده و درنهايت هم منجر به اشتغال پايدار و 
کاهش ارزبری می شوند. پروژه های کان ملی 
از مسائل اساسی که در کشور مطرح هستند، 
شروع می شوند. مثاً يکی از مشکاتی که ما 
در کشور بالأخص در کان شهرها با آن مواجه 
هستيم بحث آلودگی هوا است. ما برای حل 

اين مسئله يک سری راهکارها و اولويت های 
فناورانــه و نوآورانه در نظــر می گيريم. مثاً 
می گوييــم يکی از راهکارهايی که می شــود 
آلودگــی هــوا را کاهــش داد اســتفاده از 
حمل ونقل برقی است. ذيل حمل ونقل برقی 
پروژه هايی از قبيــل: توليد خودرو و اتوبوس 
برقی، توليد موتورسيکلت  برقی و... را تعريف 
می کنيم کــه اين ها به عنوان طرح های کان 

ملی فناوری محسوب می شود. 
در خصــوص طرح کان ملــی فناوری- 
طراحــی و ســاخت دســتگاه ايکــس ری 
کانتينــری- هم مســئله ی جــدی موضوع 
قاچــاق کالا در کشــور بــود. ســاخت اين 
دســتگاه ازآن جهت اهميت دارد که به عنوان 
يک فناوری اســتراتژيک به حســاب می آيد. 
چراکــه با توجه به حجم و نــوع اطاعات و 
داده هايی که اسکن می شود؛ استفاده از نمونه  
محصولات خارجی عليرغم مشکات موجود 
در تأمين و انتقال ارز خارجی، ممکن اســت 
مســائل امنيتی را برای کشور ايجاد کند و از 
اين حيث اســتفاده از يک محصول ساخت 
داخــل و بومی دارای اهميــت فوق العاده ای 
اســت. نمونه های بومی اين دستگاه می تواند 
اشتغال زايی و صرفه جويی ارزی خوبی را برای 

کشور به همراه داشته باشد.
 ســال 1396 بود که شرکت بهيار صنعت 
ســپاهان با توجــه بــه توانمندی های خود 
و بررســی هايی که انجام داد برای ســاخت 
دســتگاه ايکس ری کانتينری اعام آمادگی 
نمود. اين شــرکت تجربه ی خوبی در ساخت 
شتاب دهنده های خطی پزشکی داشت و يکی 
از گلوگاه های اصلی ساخت دستگاه ايکس ری 

کانتينری نيز بحث شتاب دهنده آن بود. 

 آن زمان ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به 
اين محصول نياز داشت و به عنوان بهره بردار 
طرح و مشــارکت کننده مالی در طرح اعام 
آمادگی نمود. قباً ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز و گمــرک ايران از نمونه دســتگاه های 
خارجی اســتفاده می کردند. شهرک علمی و 
تحقيقاتی اصفهان با توجه به استقرار شرکت 
در آنجا به عنوان نهاد هماهنگ کننده، شرکت 
بهيار صنعت سپاهان به عنوان مجری و معاونت 
علمی و فناوری رياســت جمهوری به عنوان 
کارفرما تعيين شــد و تفاهم نامه ای به صورت 
چهارجانبه منعقد شد. مرکز طرح های کان 
ملی هم به عنوان نماينده تام الاختيار کارفرما 
به نوعی پيگيری و نظارت بر اجرای اين پروژه 
را از آغاز تا پايان بر عهده داشــت. اعتبارات 
و زيرساخت های موردنياز طرح هم به صورت 
کاماً مشــارکتی توسط کارفرما، بهره بردار و 
مجری تأمين گرديد. قرار بر اين بود که برای 
نخستين بار در کشور جهت ساخت دستگاه 
ايکس ری کانتينــری پيش برويم تا در ادامه 
محصــول بتواند مراحل اخذ اســتانداردها و 
مجوزهــا را از مراجع ذی صاح دريافت کند. 
در بحث مجوزها و اســتاندارها نيز ســازمان 

انرژی اتمی درگير پروژه بود.
 نمونه اول اين محصول توســط شــرکت 
بهيار صنعت طی هشــت ماه ســاخته شد 
و بــا هماهنگی بهره بردار طــرح برای انجام 
تســت های اوليه ميدانی به ايستگاه بازرسی 
نائين ارســال شــد. بعد از انجام تست های 
مربوطــه برای دريافت مجوزهــا، نمايندگان 
معاونت علمی و شرکت بهيار با دفتر حفاظت 
در برابر اشعه ســازمان انرژی اتمی به صورت 
مســتقيم وارد بحث و گفت وگو شدند. شايد 
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هزاران هزار اســکن از کاميون ها انجام شد. 
بعد از بررسی های فنی و تخصصی متعددی 
که انجام شد مشخص شــد اين محصول از 
حيث کيفيت، دقت و ســرعت اســکن هايی 
کــه انجام می دهد قابل قيــاس با نمونه های 
خارجی بود. بعد از پيگيری و بررسی  فراوان 
بالاخره مجوز نمونه دستگاه توليدشده توسط 
واحدهــای ذی ربط در ســازمان انرژی اتمی 
صادر شد. در حوزه های فناورانه که حوزه های 
نو و جديدی هستند، سازمان ها به راحتی زير 
بار صدور مجوزها و تأييديه ها نمی روند چون 
محصولات فناورانه برای اولين بار در کشــور 
توليد می شــوند، هم در بعد آگاهی و دانشی 
و هم در بعد ريســکی که دارد اخذ مجوزها 
به ســختی صورت می گيرد اما خوشبختانه با 
همکاری بخش های مختلــف اين مجوزها و 

تأييديه ها برای دستگاه فوق اخذ شد.
 در نمونــه اوليــه اين محصــول فناورانه 
حداقل هفتاد درصد بومی ســازی انجام  شده 
بود. در نمونه های بعدی شــرکت مجری به 
سراغ ســاخت بعضی از اجزای ديگر دستگاه 
رفت و توانســت ميزان بومی ســازی آن ها را 
افزايــش دهد. مثاً تيوب شــتاب دهنده در 
دســتگاه اول خارجی بود امــا در نمونه دوم 
تيوب شــتاب دهنده ساخت شــرکت بهيار 

صنعت بکار گرفته شد.
به رشــد  دانش بنيان  توليد محصــولات 
و توســعه اقتصــاد کشــور کمک شــايانی 
می کنند. هم باعث جلوگيــری از خروج ارز 
می شــوند، هم به ورود ارز از طريق صادرات 
کمک می کنند. خاصه از همه جهات باعث 
اشتغال زايی  و بحث  ارزش افزوده می شــوند 
پايدار را شکل می دهند. فکر کنم سال 1392 
يا 1393 بود که در آن زمان شــرکت بهيار 
تازه می خواست يک زمين از شهرک علمی و 
تحقيقاتی اصفهان بگيرد. يادم می آيد که يک 
کارگاهی داشــتند که چند تا کانکس در آن 
وجود داشــت و بچه ها در اين کانکس ها کار 
می کردند. کم کم زمينی در شــهرک گرفتند 
و از يک تعــداد نيروی چند ده نفری به چند 
صد نفر رسيدند که اکثر آن ها تحصيل کرده 
هستند. الآن واقعاً شرکت بهيار به عنوان يکی 
از شــرکت های توانمند در حوزه دانش بنيان 
مطرح است. شرکت بهيار نيز به خاطر اينکه 
تنوع زيادی در محصولاتشــان پيدا کردند و 
هم در حوزه پزشکی، هم بازرسی و اخيراً هم 
که در بحث ساخت هواپيما ورود کردند چند 

تا شرکت را به صورت موازی ايجاد کردند که 
مأموريت های خودشان را انجام می دهند. به 
نظر من ساخت دستگاه ايکس ری کانتينری 
کالا يک نمونــه موفــق از پروژه های کان 
ملی بوده اســت. ما به محصولی رسيديم که 
ارزش آفرينی بسيار خوبی برای کشور داشت. 
حتی مباحث صادرات آن هم مطرح شده است 
و نشان دهنده عظمت دانش و کارهايی است 
که خود جوانان، دانشــمندان و محققين ما 
انجام می دهند. در حــال حاضر هم در حال 
ســاخت نمونه های بعدی هســتند و با اداره 
گمرک هم برای بحــث تأمين نيازهای بندر 
شهيد رجايی بندرعباس وارد مذاکره شدند و 

به توافقاتی رسيدند. 
با توجه بــه اينکه بنده چندين ســال از 
شرکت بهيار صنعت شناخت دارم، می توانم 
بگويم اين شــرکت با تاش شــبانه روزی و 
تــوکل به خــدا گام به گام پيشــرفت نموده 
اســت. مثاً در اســفندماه ســال گذشته با 
توجه به شروع و شيوع بيماری کرونا، کشور 
در بحث توليد ماســک با يک معضلی مواجه 
شــد و به يک باره دچار کمبود ماسک و مواد 
ضدعفونی کننده شديم شرکت بهيار به عنوان 
يکی از شرکت های پيشرو بافاصله وارد عمل 
شد. درواقع اين شرکت يک مشکلی را ديد و 
در کنار همه کارهايی که داشت وارد ساخت 
خط توليد ماســک شــد و در اين زمينه هم 
موفق شد و اخيراً شنيدم که صادراتی هم در 

خصوص دستگاه ماسک داشته است. 
برای ما مهم اســت تــا جايی که ظرفيت 
داخلــی وجــود دارد بتوانيم بــه طريقی از 

محصول توليد داخل اســتفاده کنيم. طبق 
فرمايشــاتی که مقام معظم رهبری در بحث 
اقتصاد مقاومتی، اقتصاد دانش بنيان و بحث 
حمايت از توليد داخل داشــتند ما نيز سعی 
کرديم تا جايی که می توانيم با همين دوستان 
در گمرک و ســاير نهادهــا وارد گفت وگوی 
جدی بشــويم. معاونت علمی در اين موضوع 
به ســمت و ســويی می رود کــه بتواند هم 
حمايت کند و هــم با محصولات باکيفيت و 
دارای استاندارد، نيازهای داخل کشور را رفع 
کند و راهی را جهت صادرات آن باز کند که 
خوشبختانه در اين موضوعات اقدامات مؤثری 

در معاونت علمی انجام  شده است.

سؤال: قطعاً در جريان هستيد که بعضی   
از شرکت های دولتی و خصولتی وارد ساخت 
اين دستگاه شــده اند. مقام معظم رهبری 
صحبت صريحی با ايــن مضمون دارند که 
درجاهايی که شــرکت های خصوصی وارد 
شدند شــرکت های دولتی حق وارد شدن 
ندارند و بايد شــرکت های دولتی به سراغ 
محصولاتی بروند که امکان ساخت آن برای 
شرکت های خصوصی وجود ندارد. نظر شما 
در ايــن خصوص چيســت و نقش معاونت 

علمی در اين زمينه چگونه بايد باشد؟
همان طور که مستحضريد اصل 44 قانون 
اساســی بحــث خصوصی ســازی را مطرح 
می کند. مسئولين عالی کشور نيز تأکيددارند 
کــه از بخش خصوصی بايد حمايت بشــود، 
به خصوص از شــرکت های فناوری که فعال 
هســتند. در مورد اين موضوعــات بازهم به 
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نظر من توجه به توانمندی های داخلی و نياز 
کشــور خيلی مهم است. ممکن است کشور 
سالی 50 يا 60 دستگاه ايکس ری کانتينری 
کالا نياز داشــته باشد اگر واقعاً نياز کشور به 
شکلی باشد که بخش خصوصی توان رفع اين 
نياز را نداشــته باشد، اگر يک بخش دولتی يا 
نيمه دولتی وجود دارد که می تواند اين مشکل 
را رفع کند بايد اين کار را انجام دهد، منتهی 
در يک فضای رقابتی کاماً عادلانه و منصفانه. 
ولی اگر با حضور بخش خصوصی نياز کشور 
مرتفع می شود، ديگر بخش های دولتی فعال 
در ايــن زمينه می تواننــد در بحث صادرات 
متمرکز شوند. مهم ايجاد ارزش افزوده مناسب 

برای کشور است.
بتواند محصول ساخت  توليدکننده ای  هر 
ايران باکيفيت، استاندارد و با قيمت مناسب 
توليد کند بايد استقبال کرد و شرايط رقابتی 
مناســب بايد ايجاد نمود و فضــا را نبايد به 

سمت انحصار سوق داد.
البتــه زيرســاخت های بخــش دولتــی 
به شدت می تواند برای توليد بخش خصوصی 
کمک کننده باشد. چون به هرحال بخش های 
خصوصی ممکن اســت نتوانند برای ايجاد و 
تجهيز آزمايشگاه های اســتاندارد و حرفه ای 

هزينه های آن چنانی انجام بدهند.

سؤال: معاونت علمی نسبت به ساير نهادها   
و ســازمان ها فهم بهتری از چگونگی توليد 

يک محصول و اهميت توليد و دســت يابی 
به فنــاوری دارد؛ به خصــوص در حوزه ی 
محصولاتی که برای اولين بار در کشور توليد 
می شوند. مثال های آن را می توان در هنگام 
تصميم گيری برای توليد محصولات فناورانه 
و مبتنی بر نياز کشــور مشاهده کرد. زيرا 
بســياری از نهادها و سازمان های متولی به 
دنبال وارد کردن محصول از خارج کشــور 
هستند و لزومی برای ساخت و کسب دانش 
آن در داخل نمی بيننــد. معاونت علمی در 
راستای همگام سازی فکری ساير نهادها چه 

اقدام هايی انجام داده است؟
الحمدالله در اين ســال های اخير ســعی 
کرديم زبــان گفتمان فناوری و نوآوری را در 
سازمان ها و نهادهای مختلف گسترش دهيم. 
خيلی از سازمان ها ممکن است به فکر توليد 
و نوآوری در داخل نباشــند. قبــاً تا حرف 
تأمين محصولات می شــد راحت ترين راه را 
خريد از خارج می دانســتند و هيچ وقت وارد 
فضای تحقيق و توسعه داخلی و... نمی شدند 
ولی در حال حاضر اين گونه نيست. البته اين 
تحريم ها هم برای شکل گيری فضای حمايتی 
محصولات ساخت داخل بسيار کمک کننده 
بود و راه های تأمين نيازهای فناورانه از خارج 

از کشور سخت شد.
 بــرای بحث هــای تجاری ســازی نيز در 
معاونت علمی بسيار تاش می کنيم. مثاً بعد 
از ساخت اولين دستگاه ايکس ری کانتينری 

کالا،  شــرکت بهيار صنعــت را به صندوق 
نوآوری و شــکوفايی و يا بعضی از بانک های 

عامل مرتبط نموديم. 

سؤال: متشکر و سپاس گذاريم که وقت   
خودتان را در اختيار ما قرارداديد. در پايان 

اگر نکته ای داريد بفرماييد.
تأکيد من اين است که همه ما بايد کمک 
کنيم. ظرفيت های فنی مهندسی قابل قبولی 
در بخش های مختلف کشــور شــکل گرفته 
اســت، بايد اين  ظرفيت ها در مسيری شکل 
بگيرند تا بتوانيم هم نياز کشور را رفع کنيم 
و هم بازارهای بين المللی را کســب کنيم و 
توانمندی های فناورانه کشور را ارتقاء دهيم. 

بازهم از شما و دوستان محترمتان تقدير و 
تشکر فراوان دارم.
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سؤال: اهميت ستاد مبارزه با قاچاق و ارز   
به عنوان يک ارگان دولتي که از سال 81 به 
دستور مقام معظم رهبري تشکيل شده است 

را بيان کنيد.
فرمان رهبر انقاب مبنــي بر اين بود که 
بايــد قاچاق کالا در همه ي ســطوح )قبل از 
ورود به کشور و سطح عرضه( آماج شناسايي 
و حملــه قرار بگيــرد. در يک زماني مبارزه با 
قاچاق صرفاً در سطح عرضه انجام مي شد که 
تبعات زيادي به همراه داشــت. فرمان رهبر 
انقاب اين بــود که بايــد در زنجيره اي که 
مي تواند قاچاق رخ دهد موضوع شفاف سازي 
اطاعات جهت مبــارزه با قاچاق کالا مدنظر 
ارگان ها قرار گيرد. اين موضوع در دستور کار 
قرار گرفت و قانون مبارزه با قاچاق در ســال 

91 تصويب شد و بر اساس آيين نامه کارهايي 
انجام شد.

سؤال: چه ارگان هايي به صورت مستقيم   
درگير مسئله مبارزه با قاچاق هستند؟

تعداد ارگان هاي دولتي درگير با مســئله 
مبارزه با قاچاق زياد است. ارگان هاي مطرح 
آن اداره گمــرک، وزارت صمــت، وزارت راه 
و شهرســازي، بانک مرکزي، ناجــا، وزارت 
اطاعات، اموال تمليکي، سازمان راهداري و... 

مي باشند.

ســؤال: معمولاً آمارهاي ضدونقيضي در   
بحث ميزان ســاليانه ي قاچاق وجود دارد. 
اين آمار بين 15 الي 30 ميليارد دلار در سال 

مطرح شده اســت. درحالي که به فرموده ي 
مقام معظم رهبري کل واردات کشور در سال 
96 حدود 70 ميليارد دلار بوده است. امروزه 
آمار قاچاق کالا چه کسري از واردات است؟

آمار را بايد ارگان هــاي مربوطه اعام کنند. 
چيزي که آنها اعام کردند بين 10 تا 20 ميليارد 
دلار به صورت سالانه است. به علت افزايش قيمت 
دلار قاچــاق وارداتي کاهش پيداکرده و در حال 
حاضر قاچاق صادراتي بيشتر مطرح است. با توجه 
به افزايش قيمت ارز، واردات قاچاق صرفه ندارد 
ولي صادرات قاچاق اين گونه نيست و سود زيادي 

را براي قاچاقچي به همراه دارد.

سؤال: اطلاعي در خصوص ميزان قاچاق   
از مبادي رسمي کشور داريد؟خير

متن پیش رو مصاحبه با یکی از مشاوران ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز است. در این مصاحبه سعی شده است تا درباره ی اهمیت موضوع قاچاق، راهکارهای مقابله 
با قاچاق و اهمیت استفاده از دستگاه ایکس ری کانتینری در گلوگاه های گمرکی و گلوگاه های حمل ونقل جاده ای کشور توضیحاتی ارائه شود. همچنین ایشان 
به زعم خود دستگاه ایکس ری کانتینری ایرانی و چینی را مقایسه کردند و در خصوص ورود بعضی شرکت های خصولتی در حوزه ی ساخت دستگاه ایکس ری 

کانتینری مطالبی را بیان کردند.

 روایت قاچاق از زبان مسئولین امر  

تغییر مسیر قاچاق
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وارد شــود. معمولاً لوازم خانگي که کم حجم 
هستند و ارزش زيادي دارند توسط کوله برها 
قاچاق مي شود. مواردي نظير برنج، گندم و...

که حجم بالايي دارند از مبادي رسمي قاچاق 
مي شود.

سؤال: فرموديد بحث شفافيت اطلاعات   
در راستاي مبارزه با قاچاق از اهميت زيادي 
برخوردار اســت. در اين زمينه چه کارهايي 

انجام شده است؟
قانون مبــارزه با قاچــاق کالا متمرکز بر 
شــفافيت زنجيره کالا مي باشد. مثاً سامانه 
جامع تجارت ايجاد شــد که باعث شفافيت 
شد. ســامانه انبارها، حمل ونقل، جامع امور 
گمرکي و... باعث شــفافيت بســياري شده 

است.
سامانه هاي فراواني تعريف شده است ولي 
هنوز به خوبي اجرانشده و با توجه به دستور 
جدي رئيس جمهــور که اخيراً مطرح کردند 
انشــاءالله اين موضوع به خوبي پيش مي رود. 
هرچقدر هماهنگي بين اين سامانه ها افزايش 

يابد به مبارزه با قاچاق کمک خواهد کرد.

ســؤال: در خصوص اهميت دســتگاه   
ايکس ري کانتينري که استفاده از آن مورد 
تأکيد مقامات رسمي کشور مخصوصاً مقام 

معظم رهبري است توضيحاتي بفرماييد.
هرچقدر شــفافيت بيشــتري در واردات 
داشته باشــيم عماً قاچاق رسمي را کاهش 
مي دهيم. يکي از موارد مهم اسکنر در بحث 
گمرکات است. در همين زمينه مسئله هايي 
وجود داشت ولي تصميم بر اين شد که ما در 

دو حوزه از اسکنرها استفاده کنيم.
يکي در بحث گمرکات، مرزهاي رســمي 
و به خصوص ترانزيت هــا و يکي در حوزه ي 
گلوگاه هاي حمل ونقل براي ناوگان جاده اي. 
اين اســکنرها دو رويکرد کلــي دارند. يکي 
بحث مبارزه با قاچاق، يکي هم بحث مبارزه 
با مواد مخدر و تروريست. در سال 96 حضور 
داعــش در منطقه پررنگ بــود و لذا در اين 

حوزه هم قابل استفاده بود.

ســؤال: در حال حاضر چــه تعداد از   
کشور  در  کانتينري  ايکس ري  دستگاه هاي 

وجود دارد؟
طبــق آمار گمــرک حــدود 15 الي 20 
دستگاه در مبادي رسمي وجود دارد و حدود 

3 الي 4 دستگاه هم در گلوگاه هاي حمل ونقل 
جاده اي موجود است.

در    اين دستگاه ها  از  تعدادي  سؤال: چه 
کشور نياز است؟

نياز کشور تا صد دستگاه هم مي باشد ولي 
بسته به اولويت محورها ما بايد آن را تجهيز 
کنيم که در دستور کار دولت قرارگرفته است.

ســؤال: وضعيت تعداد اسکن کانتينرها   
چگونه است؟ مقام معظم رهبري فرمودند2 
روزانه حدود ســه هزار کانتينر از گمرکات 
عبور مي کنند ولي حدود 150 کانتينر اسکن 

مي شوند.

بله درســت است. الآن شــايد به دو هزار 
رســيده اســت ولي بازهم تعداد اســکن ها 
اصاً قابل قياس نيســت. يکي از خصوصيات 
اسکنرها اين است که بازرسي آنها به صورت 

الکترونيکي است و قابل دور زدن نيست...

سؤال: از سال گذشــته تا امسال چند   
دستگاه به دســتگاه هاي قبلي اضافه شده 
است و حجم کاهش قاچاق چقدر بوده است؟

در حال حاضر با توجه به تعداد دستگاه ها 
بــه نظرم کاهش خاصي نداشــتيم. تأثير در 
کنترل ها ايجادشده است ولي در حال حاضر 

تعداد بازرسي ها زياد نشده است

از    افزايش دستگاه اسکنر  سؤال: ميزان 
سال گذشته تا امسال چگونه بوده است؟

به نظرم نهايتاً پنج الي شــش دستگاه به 
بيســت دستگاه قبلي اضافه شده است. سه تا 
از دستگاه هايي که در جاده ها مستقرشده اند 
عملکرد خوبي داشــته اند به خصوص دستگاه  
گلوگاه نائين)ســاخته شــده توسط شرکت 
بهيار صنعت( که اثر چشم گيري داشته است 
به شــکلي که به نظر ما در اين محور قاچاق 
به شدت کاهش يافته است و کشفيات زيادي 
داشته ايم و منجر به تغيير مسير قاچاق شده 

است.
ر.ک: بيانات مقام معظم رهبري در اجتماع   2
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براي    کنترلي  مکانيزم هاي  ســؤال: چه 
جلوگيري قاچاق وجود دارد؟

چند مکانيــزم واردات وجود دارد که خود 
قاچاق خيز است مثاً در کشور چند منطقه 
آزاد داريم که واردات و قاچاق از آنها بســيار 

ساده است.
مباحث ته لنجي و کوله بري هم بسيار زياد 
است که سود آن به ملوان يا کوله بر نمي رسد 
و باندهــاي قاچــاق از آن منفعــت مي برند. 
قواعدي براي حمايت از قشــر محروم شکل 
داده ايم ولي عده اي در حال سوءاســتفاده از 
آن هستند و متأسفانه قاچاق را وارد مي کنند. 
بخشي از قاچاق هم به صورت رسمي در بستر 

ترانزيت وارد مي شود.
مکانيزم هــاي مبارزه هــم از همه مهم تر 
شفاف ســازي اطاعات مي باشد. بايد هرچه 
بيشــتر در جهــت شفاف ســازي حوزه هاي 
واردات، حمل ونقل و ارزي ورود کنيم. هر چه 
شــفافيت افزايش يابد موفقيت ما در مبارزه 

بيشتر خواهد بود.

ســؤال: مقام معظم رهبري در سال 96   
فرمودند1 حدود 70 درصد قاچاق کشــور از 
از  مبادي رسمي صورت مي گيرد. همچنين 
قاچاق  درباره ي  ايشان  مجموع صحبت هاي 
اين مسئله قابل برداشت است که مسئله ي 
کوله بري سهم بســزايي در ميزان قاچاق 

ندارد. نظر شما چيست؟
عماً قاچاق هاي باارزش توسط کوله برها 
انجام مي شود شايد کميت آن کم باشد ولي 
ارزش بالايي دارد. مشــکل بزرگ تر هم اين 
است که سود اصلي به آن کوله برها  نمي رسد 

بلکه به باندهاي قاچاق مي رسد.
اين آمار هفتاددرصدي که فرموديد خيلي 
دور از ذهن نيســت. عمده ترين دليل آن هم 
اين اســت که اگــر در حال حاضــر بگوييم 
حدود 20 ميليارد دلار قاچاق داشــته باشيم 
اين حجم توســط کوله بر نمي تواند به کشور 

ر.ک: بيانات مقام معظم رهبري در اجتماع   1
زائران و مجاوران حرم مطهر رضوي در تاريخ 1396/01/01

باید هرچه بیشتر در جهت شفاف سازی 
حوزه های واردات، حمل ونقل و ارزی ورود 
کنیم. هر چه شفافیت افزایش یابد موفقیت 

ما در مبارزه بیشتر خواهد بود.

نیاز کشور تا صد دستگاه هم می باشد 
ولی بسته به اولویت محورها ما باید آن را 

تجهیز کنیم. 
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اما نتوانســته ايم به صــورت کلي کاهش 
چشم گيري در قاچاق داشته باشيم.

ســؤال: کداميک از کشــورهاي جهان   
توانايي ساخت دستگاه ايکس ري کانتينري 

را دارند؟
 آمريکا، آلمان، انگليس، روســيه و چين 
هستند. کشــورهايي مثل آلباني و چندتاي 
ديگر هم هستند ولي تأمين کننده هاي اصلي 

نيستند.

سؤال: ما از چه کشورهايي اجازه واردات   
داريم؟

از هيچ کشوري، به علت توليد داخلي آن 
واردات اين دستگاه ممنوع شده است. اوايل 
سال درخواستي مبني بر واردات 15 دستگاه 
ايکس ري از چين شد که شوراي اقتصاد با آن 

مخالفت کرد.

در    ايراني  ايکس ري  دستگاه هاي  سؤال: 
مقايسه با نمونه هاي خارجي آن  چه کيفيتي 

دارند؟
در بحــث کيفيت بعضــي از ريزه کاري ها 
در دســتگاه هاي چيني بســيار خوب است 
ولي ازنظر تکنولــوژي، توليدکننده ي ايراني 
کم نمي آورند. هرچند قياس اين دســتگاه ها 
اشتباه اســت. اگر اين دســتگاه ها برابر هم 
باشــند ما بايد از توليد داخلي حمايت کنيم 
چراکه دستگاه هاي چيني با سرمايه و پول ما 
مي توانند خط توليد خود را گسترش دهند. 

چيني هــا فروش زيادی در دنيــا دارند و لذا 
نمي شود شرکتي که ده سال در کار ساخت 
اين دســتگاه است را با شــرکتي که دو سه 
سال است به ساخت اين دستگاه ورود کرده 
باهم مقايســه کرد ولي با همه ي اين تفاسير 
توليدکننده ي داخلي امتحان هاي خود را پس 

داده است.
در بعضــي از ريزه کاري ها يعني بعضي از 
ماحظات در کيفيت تصويــر توليد داخلي 
مي توانــد بهبودهايي را لحاظ کنــد. قاعدتاً 
اصل اهميت کار آن توليد دســتگاه اســت 
توليد داخــل برتري هايي هم دارد. در بعضي 

جاها هم در ريزه کاري ها آن ها به خاطر سابقه 
بيشتر و هزينه بيشتر برتري هايي دارند.

ســؤال: ازنظر بعد امنيتي اســتفاده از   
دســتگاه ايکس ري کانتينــري ايراني چه 

اهميتي دارد؟
اين امکان وجود دارد و ثابت شده است که 
بعضي از اسکنرها تصاوير فيک به ما مي دهند. 

به صورت کلي استفاده از دستگاه داخلي بسيار 
بهتر است. اين اتهامات در توليدکننده داخلي 
هم ممکن است ولي به همه توليدکننده هاي 
داخلي گفته ايم که ســورس کدها3 بايد چک 
شــود. البته وقتي به توليدکننده خارجي اين 
مســئله را مي گوييد اصاً جواب سام شمارا 
هم نمي دهند. به هرحــال هرچقدر از مزاياي 

توليد داخل بگويم کم است.

صحبتي    گذشته  سال  در  رهبري  سؤال: 
با توليدکننده ها داشتند4 و ورود شرکت هاي 
دولتي در صنايعي که شرکت هاي خصوصي 

واردشده اند را نقد کردند. نظر شما چيست؟
اين موضوع در حوزه و اختيار من نيســت. 
به نظر من وقتي دولتي ها هم باشــند رقابت 
پرمعني تر مي شــود. در ايــن رقابت نبايد به 
شــکلي برخورد کــرد که يک طــرف حذف 
شود. خيلي با انحصار موافق نيستم. تا زماني 
کــه توليدکننده هاي مختلف وارد نشــده اند 
مي گويم توليدکننده هاي دولتي هم در بازي 

باشند فقط بي عدالتي نشود.
سعي کرديم حتماً قراردادها برابر باشند و 
حتي در بعضي از جاها ســعي کرديم بيشتر 
هواي توليدکننده خصوصي را داشته باشيم. 
به نظر من اين حوزه به شــکلي نيســت که 
فقط توليدکننده خصوصي داشته باشيم. در 
حال حاضر توليدکننــده خصوصي و دولتي 
Source code  3
ر.ک: بيانات مقام معظم رهبري در ديدار   4
جمعي از توليدکنندگان، کارآفرينان و فعالان اقتصادي 

در تاريخ 1398/08/28

ازنظر تکنولوژی، تولیدکننده ی ایرانی 
کــم نمی آورند. بعضی وقت هــا اگر این 
دستگاه ها برابر هم باشند ما باید از تولید 
داخلی حمایت کنیم چراکه دســتگاه های 
چینی با ســرمایه و پول ما می توانند خط 

تولید خود را گسترش دهند. 
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باهم نمي توانند نياز کشور را تأمين کنند. در 
حال حاضر هر دســتگاه پنج الي هفت سال 
عمر مفيد دارد. پس هرسال بايد ده دستگاه 
جديد اضافه شــود. در حال حاضر هيچ کدام 
از اين شرکت ها نمي توانند سالانه ده دستگاه 
به تنهايي تحويل دهند. پس بايد کمک شود 
تا بقيــه هم در بخش خصوصي ورود کنند و 

بعد دولتي ها هم در مسائل ديگر وارد شوند.

ســؤال: فرموديد در بعضي موارد سعي   
توليدکننده هاي خصوصي کمک  به  تا  شده 
بهيار  به شرکت  بيشتري شود. بحث کمک 
صنعت در اين زمينه چگونه بوده است؟ در 
دستگاه  براي  لازم  مجوزهاي  اخذ  خصوص 
شرکت بهيار صنعت مشــکلات فراواني به 
وجود آمده و براي دســتگاهي که حدوداً 8 
ماهه ساخته شده، اخذ مجوز آن بالغ بر يک 

سال به طول انجاميده است.
در حوزه مجوز انرژي اتمي، خود شرکت به 
دنبال آن رفت ولي در خيلي جاها به مشکل 
خورد و مــا از طريق ارگان هاي نظارتي ورود 
کرديم تا در اعطاي مجوز تســريع شود. در 
اوايل کار، انرژي اتمي استانداردهاي اعطاي 
مجوز را آماده نکــرده بود. نه اينکه بخواهيم 
بگوييم عناد داشــت بلکه بيشــتر کند بود. 
بــا پيگيري ها و فشــارهايي که وارد شــد و 
کمک هايي که در بحث اســتانداردها انجام 
شد توانســتيم در مدت يک سال اين مجوز 
را آماده کنيم. البته شرکت بهيار صنعت هم 
کمک هاي زيادي در اين حــوزه کرد. اولين 

مجوز را هم شرکت بهيار صنعت گرفت.

سؤال: وضعيت خريد دستگاه از شرکت   
بهيار صنعت چگونه است؟

در جريــان جزئيات نيســتم فقط ميدانم 
بعدازاينکــه شــوراي اقتصاد جلــوي ورود 
دســتگاه هاي خارجي را گرفت قرار شــد از 
دســتگاه هاي توليد داخل اســتفاده بشود و 
قراردادهايي در قالب بي او او5 مطرح شد. در 
حال حاضر هم نميدانم که شرکت بهيار چند 

دستگاه را برنده شده است.

در خصوص    پاياني  نکته ي  اگر  ســؤال: 
دســتگاه هاي ايکــس ري کانتينري داريد 

بفرماييد.
در بازرســي هاي ســنتي مجبــور بوديم 

BOO: Build–Own–Operate  5

کاميون هــا را نگهداريــم و به بررســي آن 
بپردازيم و بايد حتماً کانتينر خالي مي شد که 
باعث تخريب کالا مي شد و صف هاي طولاني 
کانتينرها شکل مي گرفت. خيلي وقت ها هم 
کاميوني نگه داشــته مي شد که تخلف جدي 

نداشت و معطلي زيادي به وجود مي آمد.
باوجــود دســتگاه ايکــس ري کانتينري 
مي توانيــم در حوزه ي تســهيل حمل ونقل 
و کاهش قاچــاق گام هاي مهمــي برداريم. 
براي ســرعت در حمل ونقل ســعي کرديم 
از دســتگاه هاي درايو ترو6 اســتفاده کنيم تا 
کاميون ها توقفي نداشته باشند و تنها سرعت 
خــود را کاهش دهند. همچنين در اين مدل 
بســيار به فکر بخش خصوصــي و راننده ها 
بوديم. بســيار نگران دُز اشــعه واردشده به 
راننده ها بوديم که الحمدالله با دقت نظر اين 
مسئله رعايت شــده است و اندازه هاي دُز در 

حدي نيست که ضرري داشته باشد...
انشــا الله روزي برســد که ما بــه مرحله 
صادرات برســيم و در بحث قاچاق به حداقل 

يا صفر برسيم.

drive throw  6

 سه تا از دستگاه هایي که در جاده ها 
مستقرشــده اند عملکرد خوبي داشته اند 
به خصوص دستگاه  گلوگاه نائین)ساخته 
شده توسط شرکت بهیار صنعت( که اثر 
چشم گیري داشته اســت به شکلي که 
به نظر ما در این محور قاچاق به شــدت 
کاهش یافته اســت و کشــفیات زیادي 
داشته ایم و منجر به تغییر مسیر قاچاق 
به صورت  نتوانســته ایم  اما  شده است. 
کلي کاهش چشم گیري در قاچاق داشته 

باشیم.
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متن زیر مصاحبه با مهندس نوید نجات بخش، رئیس هیئت مدیره شرکت دانش بنیان بهیار صنعت است. شرکت بهیارصنعت توانست در شرایطی که 
گمرکات کشور نیاز مبرم وضروری به دستگاه ایکس ری کانتینری جهت کاهش قاچاق کشور داشتند، ظرف مدت 8 ماه این دستگاه را با بومی سازی 
بالای 90 درصدی بسازد. روایت ساخت این دستگاه نشان دهنده ی عقلانیت مهندسی ظهور کرده در یک شرکت تولیدی است که نوید اقتصاد دانش 

بنیان را به کشور می دهد.

 روایتی از عقلانیت ساختن   

صیاد، رهایی بخش تولید!!
مهندس نويد نجات بخش

ايکس ری    دســتگاه  ســاخت  سؤال: 
کانتينری را از چه زمانی شروع کرديد؟

داســتان ســاخت دســتگاه ايکــس ری 
کانتينــری بــا شــنيدن مصاحبــه يکی از 
مســئولين ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
شروع شد. در آن مصاحبه گفته شد کشور به 
دستگاه ايکس ری کانتينری نياز اساسی دارد. 
به يکی از مهندسين مشغول در واحد فروش 
گفتم که داخل اين دستگاه، شتاب دهنده ی 
خطی وجود دارد و چون ما توانايی ســاخت 
شــتاب دهنده را داريم طبيعتاً می توانيم اين 

دستگاه را بسازيم. 
ايشان هم پيگيری کردند و دوستان ستاد 
مبارزه با قاچــاق کالا و ارز بــرای بازديد از 
توانمندی های فنی ما به شــرکت آمدند. در 
آن زمان شرکت بهيار صنعت به اين وسعت 

نبود. خودمان هم خيلی چيزی از اين دستگاه 
نمی دانستيم و فقط می دانستيم که از اشعه 
ايکس شــتاب دهنده در اين دستگاه استفاده 
می شــود. در يک رفت و برگشــتی قرارداد 
ســاخت دستگاه نوشته شــد و فکر می کنم 
اولين آن هم تحويل يک ســاله بــود. بعد از 
چند وقت هم دوستان ستاد گفتند می توانيد 

دستگاه را زودتر بسازيد؟
ما هم گفتيم اگر شما بتوانيد قرارداد ببنديد 
می توانيم بســازيم. چند ماه بعد قراردادی با 
جريمه تأخير هفته ای 100 ميليون تومان و 
مدت زمان تحويل شــش ماهه نوشته شد. ما 
حتی ســاخت اتاق و کابين بلد نبوديم. اصاً 
نمی دانستيم آشکارساز چيست. يادم می آيد 
که تلفنــی با دکتر صفدری حرف می زديم و 
از هم می پرسيديم که آشکارساز چيست و با 

هم در اينترنت جست وجو می کرديم. 
همان زمان دوستان ستاد مبارزه با قاچاق 
می گفتند ما با بقيه هم قــرارداد می بنديم. 
حــرف ما هم ايــن بود که مشــکلی ندارد. 
اين قدر نياز کشــور به اين دستگاه بالا است 
که هرکسی می تواند وارد شود. بعد که پيش 
رفتيم گفتيم که دوغ و دوشــاب را اشــتباه 

نگيريد. 
واقعاً کسی که پای توليد ايستاده است و 
بــرای آن ضمانت می دهد را در نظر بگيريد. 
کســی کــه کار را به مصــداق انجام وظيفه 
می بينــد رگ گــردن خود را هــم پای آن 
کار می گذارد و تفاوتش با کســی که کار را 
به عنوان يــک بيزينس و تجــارت می بيند 
در همين اســت. اگر کســی کار را به عنوان 
تجــارت ببيند ممکن اســت کــم بياورد و 
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دودوتاچهارتای مالی اش باهم جور درنيايد يا 
ممکن اســت که ابتدا کار را در يک توهمی 
ببيند و نتواند پروژه را ادامه دهد. اين مسئله 
مربوط به ساده انديشــی های ما می شود که 
در بعضــی از بچه های مذهبــی وجود دارد 
به عنوان مثال همــان زمان که قرارداد ايکس 
ری کانتينری را نوشتيم يک گروه ديگری هم 
آمدند و گفتند ما هم می توانيم اين دستگاه 

را بسازيم.
با آن ها هم قرارداد بسته شد ولی نتوانستند 
کار را انجام دهند. همه آدم های خوبی هستند 
و می خواهند کاری انجام دهند ولی متأسفانه 
به عنوان يک بيزينس بــه آن نگاه می کنند. 
وقتی اين طور نگاه می کنيد توان موردنياز را 

هم پای کار نمی آوريد.

پای ســاخت دستگاه ايســتاديم و انصافاً 
همدلی خوبی بين مهندسين شرکت رخ داد 
و داســتان های زيادی پيــش آمد مثاً برای 
ســاخت کابين دســتگاه با مجموعه ای آشنا 
شديم که گفتند کارشان خودروسازی است. 
به آن هــا ميدانی داديم و به عنوان مشــاوره 
ســاخت وارد همکاری شديم. کمی که پيش 
رفتيم متوجه شديم که خيلی کار بلد نيستند 
و قــرارداد را به هم زديــم و گفتيم خودمان 
می سازيم. در بخش شــتاب دهنده سؤالات 

جدی وجود داشت. 
ما يک شــتاب دهنده تک انرژی ســاخته 
بوديم ولــی به شــتاب دهنده دو انرژی نياز 
داشــتيم. اوايل تيوب ها را وارد می کرديم اما 
احساس  اين که کشورهای خارجی  به محض 
کردند به سمت ساخت ايکس ری کانتينری 
رفته ايم گفتند ديگر به شما تيوب نمی دهيم 
و تيــوب را خودمــان ســاختيم. در بحــث 
آشکارســاز خيلی مسئله داشــتيم. از رشد 
بلور آشکارســاز بگيريد تا بقيه موارد آن، به 
يکی از مهندسين شرکت گفتم که شما روی 
آشکارساز کارکنيد. هرچند هفته يک بار صد 
درصد نااميد برمی گشت و می گفت نمی شود 
ســاخت، من هم قبول نمی کردم و می گفتم 

اگر تاش کنيد می شود.
ايشــان می گفتند بايد مهندسين پردازش 
تصويــر ايــن کار را انجام دهنــد ولی من 
می گفتم بايــد خودت آن را تمــام کنی. او 
هم دوباره پای کار می ايســتاد. يک مســير 
ديوانــه واری بــود. فرصت نداشــتيم و بايد 
در زمان کوتاهی دســتگاه را می ســاختيم. 

گروه های مختلفی روی ساخت دستگاه کار 
می کردند و همه ی آن ها به يکديگر وابســته 
بودند. مثاً برای طراحی شاســی بايد بدانيد 
که وزن شتاب دهنده چقدر است ولی بخش 

شتاب دهنده نمی دانست که وزن نهايی چقدر 
خواهد شــد. يا مثاً می پرسيدند چه ميزان 

شيلد بايد در نظر گرفته شود؟
بازهم کســی نمی توانســت جواب قطعی 
بدهد. معمــولاً می گويند بايــد همه ی اين 
مسائل حساب شــود، حساب کردن درست 
اســت اما ممکن است يک سال طول بکشد. 
اگر بخواهيد ميزان شيلد را حساب کنيد بايد 
نوع تيوبی را که فعاً وجود ندارد را مشخص 
کنيد. به صورت تقريبی می گفتيم فعاً ميزان 
شيلد را فان قدر در نظر بگيريد، اين ها به ظاهر 
يک چيز گتره ای است ولی اين طور نيست. در 
قسمت شتاب دهنده سؤال های زيادی وجود 
داشــت. مثاً اينکه شما شتاب دهنده ی تک 
انــرژی را چگونه می خواهيد دو انرژی کنيد، 
خود ساخت تيوب آن بسيار مشکل بود. يادم 

می آيد که دوستان ما در بخش مخابرات مدام 
کار می کردند ولی نتيجه ای نمی گرفتند. روز 
آخر رفتم و به دوستان بخش مخابرات گفتم 
تا فان وقت پروژه را جمع کنيد وگرنه خودم 
می آيم و هرچه ساخته شده را تست می کنم. 
حتــی به خاطــر دارم که دوســتان اين قدر 
باعجلــه کار کردند که دو تا قطعه ی کَويتی1 
را در دستگاه نتوانستند جا بدهند بااين وجود 
وسيله را تست کرديم و جواب داد. باز تأکيد 
می کنم معنی اين ها گتره ای بودن کار نيست. 
جای آيه »وما رميت اذ رميت2« کجاست؟ 
در جنگ اقتصادی اگر به مســئله ای برخورد 
کرديد نبايد خيلی وســواس به خرج دهيد 
که از کار منصرف شــويد. اگــر تير را صد و 
هشتاد درجه برعکس هم بزنيد خدا آن را به 
هدف می زند. خيلی از قسمت های دستگاه را 
اين گونه پيش می برديم. کف سوله محمودآباد 
موکتی می انداختيــم و همان جا کار را جمع 

می کرديم.

ســؤال: هنگامی که عزم خــود را برای   
دستيابی به يک فناوری جزم می کنيم، بايد 

چه مسائلی را مدنظر قرار دهيم؟
بايد دو وجه را در مواجهه با ساخت فناوری 
در نظر بگيريم. اول عــدم ترس از فناوری و 
جرئت رفتن به سمت ســاخت، دوم در نظر 
گرفتن وســعت فناوری و زمان ساخت آن که 
بايد به صورت تلفيقی بــه آن نگاه کرد. مثاً 
يک استاد دانشــگاه هر 10 سال يک چيزی 
را می سازد که نسبت به وسعت و پيچيدگی 
فناوری، 10 سال زمان بسيار زيادی است. در 
بحث آشکارساز سال ها مجموعه های نظامی و 
1 Cavity
آيه 17 سوره ی مبارکه انفال 2

چند ماه بعد قراردادی با جریمه تأخیر 
100 میلیــون تومان و مدت زمان تحویل 
شــش ماهه نوشته شــد. آن چیزی که 
بچه ها در آن لحظه دیدند نیاز کشور بود. 
ما حتی ســاخت اتاق و کابین بلد نبودیم. 
اصلاً نمی دانستیم آشکارساز چیست. یادم 
می آید که تلفنی با دکتر حرف می زدیم و از 
هم می پرسیدیم که آشکارساز چیست و با 

هم در اینترنت سرچ می کردیم. 
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دانشگاهی روی بلور آشکارساز کار می کردند. 
به مهندسين شرکت گفتيم بلور آشکارساز 
را بســازند، از زمانی که اين مسئله را گفتيم 
تا زمانی که بلور ســاخته شد دو ماه بيشتر 
طول نکشــيد. دوســتانی که در دانشگاه ها 
کار می کردند گفتند راندمان آشکارساز بايد 
فان قدر باشــد. به آن هــا می گفتيم مدل 
خارجی آشکارساز را در دستگاه می گذاريم 
و ســيگنالی دريافت می کنيم، مدل توليدی 
خودمــان را هم قرار می دهيم و ســيگنال 
می گيريم. اين يعنی همين آشکارساز کار ما 
را راه می اندازد. اين مســائل به کار سرعت 
می داد. يکــی از دلايلی که پروژه های بزرگ 
توليدی ما در کشور موفق نمی شود اين است 
که پروژه های بــزرگ را خٌرد می کنيم و هر 

قسمت را به شخصی واگذار می کنيم.
پروژه هــای خُــرد شــده بازهــم خُرد تر 
می شــوند و در اين فرايند ديد کلی از بين 
می رود و در اين صورت ممکن است يکی از 
پروژه های خُرد با مشــکل روبرو شود و مانع 

پيشرفت کل پروژه شود.
 در پــروژه ســاخت دســتگاه ايکس ری 
کانتينــری ســعی می کردم ارتبــاط را بين 
بخش هــای مختلف ايجاد کنــم. هرکجا که 
احساس می کرديم تعميق بيشتر در مسائل 
نيــاز نيســت جلــوی آن را می گرفتيم و با 
ساده سازی مسائل پيش می رفتيم. مثل اينکه 
به يک نفر بگوييد فردا می خواهيم برويم کوه. 
يک وقت اســت می گوييم فردا ساعت چهار 
صبح می خواهيم بيدار بشويم، هوا خيلی سرد 

است، ازاينجاکه برويم ممکن است باران ببارد. 
وقتی هم که باران ببارد ممکن اســت ســيل 
جاری شود، پشت سنگ های کوه هم ممکن 

است مار باشد. تا رســيدن به قله هم دو روز 
طول می کشد و... قطعاً طرف مقابل کاً از کوه 
آمدن پشيمان می شود. نبايد مسائل را سخت 
کرد البته اين به معنای ساده انگاری هم نيست.

ما آن طرف دنيا را هم درســت نشناختيم. 
مگــر می شــود در آن طــرف دنيــا چنين 
پيشرفت هايی داشته باشــيد ولی مسئله را 
اين قــدر بزرگ کرده باشــند که جرئت حل 
آن را هم نداشــته باشند. طرف غربی در دل 
مسئله رفته است و آن را حل کرده است. فرد 
بايد فهم کلی نســبت به مسئله داشته باشد. 
وقتی افراد درگير مســئله می شوند آن وقت 

فهم کلی را به دست می آورند. 

مثاً شما به کسی که آشکارساز را می سازد 
می توانيد بگوييد سيگنال دريافتی بايد فان 
مقدار باشد يا اينکه می توانيد او را پای مانيتور 
بياوريد و بگوييد چرا آشکارسازی که ساختی 
تصوير را اين طور نشان می دهد؟ آن وقت خود 
او متوجه می شــود مشــکل کجاست. بايد با 
کل مسئله مواجه شد. مثاً در حالت ساده تر 
شــما می خواهيد به بچه رياضی ياد بدهيد. 
يک وقت به او می گوييد دو با دو جمع شــود 
می شود چهار. يک وقت دو سيب را می گذاريد 
اين طــرف و دو ســيب هــم آن طــرف بعد 
می گوييد اين ها روی هم چقدر می شود؟ اين 

بچه جمع را می فهمد. اين فهم مهم است.
يــادم می آيــد يــک مــاه قبــل از عيد 
ســاک لِباس هايم را آوردم شرکت و بچه های 
شــرکت فهميدند که کار شبانه روزی است. 
يادم می آيد شب عيد وقتی ستون ايکس ری 
کانتينری را ســاخته بوديم، قسمت سيلندر 
و پيســتون را نصب کرديم، دســتگاه را بالا 
برديم ولی هر کاری کرديم ديگر پايين نيامد، 
بچه ها شــبانه روزی پای دستگاه ايستادند و 
آن را درست کردند. در بحث پردازش تصوير 
مشــکاتی در خصوص رنگی سازی تصاوير 
وجود داشت و همه را کافه کرده بود. رفتيم 
پای کار و الحمدا... تا شــب مشکل حل شد. 
موضوع اين نيست که چيزی بلد بودم، فقط 
از خدا خواستم و خدا هم کمک کرد و مشکل 

حل شد.
داســتان ما داستان به ســمت در دويدن 
اســت، خدا می گويد به سمت در بدو تا من 

یکی از دلایلی کــه پروژه های بزرگ 
تولیدی ما در کشــور موفق نمی شود این 
است که پروژه های بزرگ را خُرد می کنیم 
و هر قسمت را به شخصی واگذار می کنیم. 
پروژه های خُرد شده بازهم خُردتر می شوند 
و در ایــن فرایند دید کلی از پروژه از بین 
می رود و در این صورت ممکن است یکی 
از پروژه های خُرد با مشــکل روبرو شود و 

مانع پیشرفت کل پروژه شود.
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هم در را بازکنم. وقتی ايســتادی و می گويی 
در بسته است، او هم می گويد در بسته است؛ 

اما وقتی دويدی در باز می شود.
به مرحله ای رســيديم که می خواســتيم 
دســتگاه را به گلوگاه نائيــن منتقل کنيم. 
ســؤال اين بود که چطور ايــن کار را انجام 
دهيم؟ دســتگاه روی کاميون ســوار بود و 
وقتی کاميون را حرکــت می داديم تايرهای 
آن صــدا می داد و هــر آن منتظر بوديم که 
تايــر منفجر بشــود. همه نگــران بودند که 
اين دســتگاه را چطور منتقل کنيم. تصميم 
گرفتيم دستگاه و کاميون را روی تريلی سوار 
کنيم. گفتند در ايــن صورت بار به عنوان بار 
ترافيکی محســوب می شــود و نياز به مجوز 
دارد. به شــخصی زنگ زديم و گفتند بايد به 
مجموعه آقای باقری زنگ بزنيد تا دستگاه را 
برای شــما منتقل کنند. به آقای باقری زنگ 
زديم و ايشان آمدند و ماشين را نگاه کردند و 
گفتند: خودم آن را می برم. بعد رو به ســمت 
مهندس مــرادی کردند و گفتند؛ »من امروز 
يک نگرانی از تو کــم می کنم بعداً خدا صد 
نگرانی از من کم می کنــد.« از اين آدم های 
داش مشــتی بود. خاصه يکی از راننده های 
خودش را فرستاد و مهندس مرادی هم کنار 
آن نشســت و رفتند به سمت نائين. صبحی 
که دستگاه می خواست به نائين منتقل شود 
بچه ها 48 ساعت بدون وقفه روی آن کارکرده 
بودند. به شکلی که صبح که می خواست برود 
خانه کاماً خــواب بود، به او گفتم اجازه بده 

يکی از بچه ها شما را برساند ولی قبول نکردند 
و اتفاقاً پشــت فرمان خوابشان برد اما خدا را 
شکر اتفاق خاصی رخ نداد. خاصه تا دقيقه 
نود روی دستگاه مشغول به کار بوديم. هنوز 
ساخت دستگاه کامل تمام نشده بود. اين قدر 

فشــار آورده بودند که گفتيم دستگاه بايد به 
گلوگاه نائين منتقل شود. خودمان هم رفتيم 
نائين و چنــد روزی کنار دســتگاه مانديم. 
شب ها در فنی و حرفه ای روی اين تخت های 

سربازی می خوابيديم.
 بعد با موضوع مجوزها روبه رو شديم که از 
ســازمان انرژی اتمی آمدند و چون با چنين 
دســتگاهی مواجه نشــده بودند کار سخت 
شــده بود. تا قبل از آن دستگاه های خارجی 
را به راحتی وارد می کردند. به ما که رسيد کل 

استانداردها را وسط آوردند.

سؤال: دستگاه های وارداتی را نيز تست   

می کردند؟
خير. می گفتند چون اســتانداردها را دارد 
نياز نيســت. البته اين ادعا درست نبود. الآن 
دستگاه ها و مدارک آن وجود دارد و ما خودمان 
يک بار دســتگاه های چينی را تســت کرديم. 
ابزارهای تســت را به يکی از گمرکات برديم، 
دستگاهی که خيلی از مسئولين ما باافتخار آن 
را افتتــاح کرده بودند تقريباً می توان گفت که 
هيچ تستی را پاس نکرد. به ما که رسيدند همه 
تست ها را با وســواس انجام دادند. تست های 
ايمنــی و عملکردی و... . دســتگاه 8 ماهه در 
کشور ســاخته شد ولی يک سال طول کشيد 
تا مجوزها داده شود. واقعاً بيش تر از يک هفته 

فرصت برای دادن مجوزها نياز نبود.
خاصه مجــوز را با وســواس دادند. گفتيم 
بياييد روی دســتگاه های خارجی هم تست ها 
را انجام بدهيد ولی گفتند انجام اين تســت ها 
برای کشــور هزينه دارد. الآن ماجرای ساخت 
دســتگاه ايکس ری را که موشکافی می کنيم 
متوجه می شويم يک رابطه خوب بين دولت و 
شرکت دانش بنيان ايجادشده و مشکل کشور 
حل شده است. ايرادهای همين نمونه کجا بود 
بايــد اين ايرادات را هم بــرای ادامه کار رفع 
کنيم. اينکه يک سال دادن مجوز طول کشيد 
بايد حل شود. وقتی وسط کار متوجه شديد 
که بعضی از سازنده ها توليدکننده نبودند اين 
را اعام کنيد. مدام از کار بقيه دفاع نکنيم و 

بگوييم پنج تا توليدکننده داريم.
البته در حال حاضر پس از گذشت نزديک 

 یادم می آید شــب عید وقتی ستون 
ایکــس ری کانتینری را ســاخته بودیم، 
قسمت سیلندر و پیستون را نصب کردیم، 
دستگاه را بالا بردیم ولی هر کاری کردیم 
دیگر پایین نیامد، بچه ها شبانه روزی پای 

دستگاه ایستادند و آن را درست کردند.
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به ســه ســال از آغاز کار ســاخت دستگاه 
ايکس ری کانتينــری، رويکرد مجموعه های 
مرتبط تغييرات مثبتی داشته است و تعامات 
مناسبی را به همراه داشته است. اما بهتر بود 
اين باور و نگاه مثبــت از ابتدای کار صورت 
مــی گرفت و نه پس از چند ســال، اين را از 
جهت گله کردن نمی گويم بلکه از اين جهت 
که فرصت های موجود در کشور را جدی تر 
بگيريــم و به مردم و جوانانمان باور داشــته 
باشــيم و به آنها اعتماد کنيــم تا بتوانيم  به 
ظرفيت های بزرگتری دست يابيم و فرصت 

های موجود را از دست ندهيم.

سؤال: چه چيزی سد راه مسئله ی توليد   
و دانش بنيان در کشور است؟

چيــزی که خيلی ما را عذاب داده اســت 
همين داستان شترمرغ است. مثاً ما سيستم 
دولتی و خصوصی داريم که شترمرغ خصولتی 
است. نه شتر است و نه مرغ. مثاً يک چيزی را 
به عنوان توليد می شناسيم که نه توليد است 
و نه واردات، مونتاژ اســت. اين ها ضرر زننده 
است. هيچ وقت راه توليد از مونتاژ نمی گذرد. 
شايد به ندرت اتفاق افتاده است ولی به صورت 
کلی راه توليد از آن نمی گذرد به خصوص در 
حوزه فناوری، چون واقعيت اين است که به 
سمت فناوری رفتن فانتزی نيست. وقتی شما 
به راحتی واردات داشته باشيد ديگر هيچ وقت 

به سمت توليد نمی رويد.

سؤال: زمانی که در مسير دانش بنيان شروع   
به حرکت کرديد، فکر می کرديد زمانی دستگاهی 

مثل ايکس ری کانتينری را توليد کنيد؟
ســال 91 يا 92 که شتاب دهنده ی درمان 
سرطان را شروع کرديم با توجه به نياز کشور 
حرکت کرديم و اصاً نمی دانستيم که يکی از 
کاربردهای آن در دستگاه ايکس ری کانتينری 
است. سال 96 اولين دستگاه شتاب دهنده ای 
که فروختيم شــتاب دهنده ی درمان سرطان 
نبود بلکه دســتگاه ايکس ری کانتينری بود. 
اين ها معادله های خداســت. خــدا در عالم 

يک جايی دارد.

ســؤال: بعد از ساخته شــدن، نصب و   
فعاليت دستگاه ايکس ری کانتينری، برخورد 
دســتگاه های متولی داخلی با توليد داخل 

چگونه بود؟
پارســال بعدازاينکه با مسئولين بالادستی 
صحبت کرديم و به آن ها نشان داديم که چه 
توانمندی هايی داريم، متأسفانه اقدام به خريد 
15 دستگاه به ارزش 5.5 ميليون يورو شد که 

الحمدالله جلوی آن گرفته شد.
بعد رفتند به سمت شرکت های خصولتی، 
پس ما کجاييم؟ داســتان در اين کشــور اين 
است که وقتی می گوييد می سازيم می گويند 
نمی شود بعد که ساختيد می گويند استاندارهای 
آن کجاست؟ بعد که استانداردها را می گيريد 
می گويند مــواردی را بايد اصاح کنيد بعد که 
اين ها را هم اصاح می کنيد می گويند الآن ديگر 

تکنولوژی عوض شده است. 
البته لازم اســت که به نقش مفيد و موثر 

معاونت علم وفناوری رياســت جمهوری در 
خصوص حمايت برای ساخته شــدن دستگاه 
ايکس ری کانتينری اشــاره کنم. شــناخته 
شــدن طرح ساخت اين دســتگاه به عنوان 
طرح کان ملی فناوری بســيار حائز اهميت 
بود کــه با تــاش معاونت علــم و فناوری 
رياست جمهوری به نتيجه رسيد. همچنين 
کمک های سازنده ی معاونت علم وفناوری در 
خصوص اخذ مجوزهای انرژی اتمی  بســيار 

مفيد بود.
به لطف خدا با همه ی اين مســائل مســير 
دانش بنيان را پيش می رويم و اميد داريم که با 
سعی و تاش باری از روی دوش کشور برداريم.

 دستگاه 8 ماهه در کشور ساخته شد 
ولی یک سال طول کشید تا مجوزها داده 
شــد. واقعاً بیش تر از یک هفته فرصت 
بــرای دادن مجوزها نیاز نبود.ســال 96 
اولین دستگاه شتاب دهنده ای که فروختیم 
بلکه  نبود  درمان سرطان  شتاب دهنده ی 
دســتگاه ایکس ری کانتینری بود. این ها 
معادله های خداست. خدا در عالم یک جایی 

دارد.
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داستان دستیابی به فناوری، فراز و نشیب های بسیاری دارد و نشستن پای صحبت مهندسان نقش آفرین در آن، می تواند چراغ راهی برای کسانی باشد که می خواهند 
بار مسئله ای را به دوش بکشند. مصاحبه با مهندس فخاری از مهندسان شرکت بهیار صنعت سپاهان نمونه ای از این داستان می باشد.

 ابعاد شتاب دهنده دستگاه ایکس ری کانتینری  

 شتاب دهنده ی درمانِ سرطانِ قاچاق
مهندس ياسر فخاری

سؤال: از چه زمانی ساخت دستگاه   
ايکس ری کانتينری را آغاز کرديد؟

عيد سال 96 بود که مقام معظم رهبری 
در سخنرانی ســاليانه ی حرم رضوی بحث 
اســکنرها را مطرح کردنــد. البته زمانی که 
يکی از مسئولين ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز بحث نياز کشور به اين دستگاه را مطرح 
کردند شروع به ساخت اين دستگاه کرديم. 

ابتدا با کاتالوگ ها و عکس های دستگاه های 
خارجی شــروع کرديم تا مفهوم دســتگاه 
دســتمان بيايد. تا حدی از تکنولوژی های 
استفاده شــده در اين دستگاه باخبر بوديم و 
مثاً می دانستيم که شتاب دهنده به کاررفته 
در اين دســتگاه مشــابه همان دســتگاه 

شــتاب دهنده 6 ام وی1 اســت. آن زمــان 
روی بحــث آشکارســاز2 هــم کار کرديم. 
دستگاه شتاب دهنده خطی که روی آن کار 
می کرديم توليد اشعه داشت اما چيزی برای 
خوانش اشعه نداشت. در ايکس ری کانتينری 
بخش اضافه تری به نام آشکارساز داريم که 
روی بازوهــا قرار دارد و اشــعه را می خواند 
و از آن طرف ميزان عبور اشــعه از اجســام 
را متوجه می شــويد. اواخر ســال 94 تازه 
شتاب دهنده پزشکی ما به مرحله ای رسيد 
که می توانستيم از آن اشعه بگيريم. از ابتدای 
ســال 94 تا اواخر آن ســال در حال انجام 
تست های 3IEC  بوديم. هم زمان نيز بر روی 
1 MV: Mega electron volt
2 detector
3 IEC: International Electrotechnical 

Commission

جفت انرژی4 کردن دســتگاه شتاب دهنده 
برای استفاده در دستگاه ايکس ری کانتينری 

کار می کرديم.

سؤال: شــتاب دهنده جفت انرژی   
چيست؟

اشعه شتاب دهنده به صورت پالسی است. 
يک پالس به مدت چهار ميکروثانيه اشــعه 
توليد می کنــد و در بازه ی چهار ميلی ثانيه 
اشــعه ندارد. وقتی می گوييم جفت انرژی 
يعنــی يک پالس را با انــرژی بالا می دهيم 
و يــک پالس را با انــرژی پايين و به همين 
ترتيب ادامه می دهيم. اين کار باعث می شود 
که عاوه بر داشــتن تصوير ســياه و سفيد 
4 Dual energy
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بتوانيــم تا حدی ميان جنــس مواد داخل 
خودروی اسکن شــونده نيز تفکيک انجام 
دهيم. اگر فقط پالس با انرژی بالا بدهيم يک 
تصوير سياه وسفيد از کانتينر شکل می گيرد. 
مکان هايی که ضخامت بيشتری دارد تصوير 
تيره تر است و مکان های ديگر روشن تر است. 
همين کنتراست باعث می شود شما تصوير 
سياه وسفيد داشته باشيد. وقتی  اشعه را به 
صورت جفت انــرژی توليد می کنيد باعث 
می شود عاوه بر توانايی خواندن ميزان اشعه، 
ماده قرارگرفته را نيز تا حدی تشخيص دهيد 
و مواد را به چهار گروه فلزات سنگين، سبک، 
ارگانيک و ســاير مواد تقسيم کنيد. به هر 
صورت ضروری اســت کــه به صورت جفت 

انرژی کار کنيد.

ســؤال: در فرايند ساخت دستگاه   
چالش های  چه  با  کانتينری  ايکس ری 

تکنولوژيکی روبرو شديد؟
برای شتاب دهنده  سيســتم کنترلی ما 
پزشکی بود، برای همين نياز بود که تغييراتی 
در آن انجام شــود مثاً بايد با آشکارسازها، 
سيستم پی ال ســی5، سنسورهای سرعت 
عبــور خودرو، وضعيت بازوهــا، دمای اتاق، 
دمای بازو، وضعيت ژنراتور و... ارتباط برقرار 
می کرديم. يکی از قسمت های مهمی که به 
سيستم کنترل اضافه شد ارتباط با نرم افزار 
پردازش تصوير بــود. بايد قبل، حين و بعد 
از پــردازش اطاعاتی را ارســال و دريافت 
می کرديم تا تشکيل تصوير به درستی انجام 
شــود. دستگاه ايکس ری کانتينری که از ما 
خواســتند يک زنجيره بود. دوربين تصوير 
راننده، سقف و کف کانتينر را ثبت می کرد و 
هم زمان اشعه را ارسال می کرد و هم زمان بايد 
تصوير رنگی و سياه و سفيد از آن می گرفت. به 
خاطر همين اين زنجيره بايد به خوبی باهم 
مرتبط می شد. همه ی استخراج اين اطاعات 
همزمان با عبور خودرو از دروازه دستگاه و در 

عرض چند ثانيه صورت می گرفت.
آشکارساز يکی از گلوگاه های کار بود که 
به شــدت از ما وقت گرفت. برای آشکارساز 
ابتــدا هيچ ايده ای نداشــتيم و بحث خريد 
آشکارساز مطرح بود. به مهندس نجات بخش 
پيشــنهاد داديم کــه می توانيم سيســتم 

5 PLC

خوانش نور از فوتوديود6 و تبديل آن به عدد 
ديجيتال را خودمان بسازيم. مهندس خيلی 
خوشــش آمد و گفت که در همين مســير 
پيش برويد. دوســتان ديگر زحمت اصلی 
اين کار را کشــيدند و من فقط ايده را دادم. 
مدام در اين مسير به مشکل  برمی خورديم 
و به نااميدی می رســيديم ولی به لطف خدا 
مســير ادامه پيدا کرد و مهندس هم اصرار 

داشتند که پيش برويم و به حدی رسيديم 
که می توانســتيم به راحتــی فوتوديودها را 
بخوانيم. بحث بعدی سينتياتور7 بود. نياز به 
مجموعه ای از آرايه های سينتياتور داشتيم. 
ابتدا به چين سفارش داديم که قيمت بسيار 
بالايی به ما پيشــنهاد کردند و فکر می کنم 
قيمت يک آرايه حدود هشت صد دلار شد. 
آرايه ای که شايد برای يک دستگاه ايکس ری 
حدود بيســت الی بيست وپنج عدد از آن را 
نياز داشتيم. کار را با همين يک آرايه پيش 
برديم تا اينکه مهندسين بخش مواد در بحث 
ساخت سينتياتور وارد شدند. در آن زمان 
6 Photo diode
7 Scintillation Detector

تازه  بخش مهندسی مواد شکل گرفته بود. و 
بحث ساخت سينتياتور با رشد بلور ممکن 
بود. يادم می آيد اولين بلوری که مهندسين 
مواد رشــد دادند را در دستگاه قرارداديم و 
هيچ نوری توليد نکرد. دوســتان گفتند که 
رطوبت به بلور رسيده و برای همين جواب 
نداده بلور ديگری رشــد دادند که اين بلور 
جواب داد. وقتی اين قطعه جواب بدهد نور 
ســبزرنگی از خودش منتشر می کند، وقتی 
اين نور ســبز را ديديم مثل اين بود که بال 
درآورده باشيم. بعدازآن بحث انبوه سازی را 
شــروع کرديم. هم زمان پنج کوره رشد بلور 
ساخته شد. يادم می آيد که آن اوايل شيشه 
کوارتز يکی از بلورها شکست و باعث شد تمام 
قطعات فلزی داخل اتاق زنگ بزند. بعدازآن 
بنا شد که رشــد بلور را در يک محيط امن 
انجام دهيم. رشــد بلور به جای خوبی رسيد 
و مدام کيفيت بلورها بهتر شد. بحث برش 
بلورها هم چالش بزرگی برای مهندســين 
مکانيک بود. اين مسئله که چطور اين بلورها 
را برش بزنند تا اين بلورها پيکسل به پيکسل 
شــوند و بعد هم رزين TiO2 روی آن قرار 
بگيرد تا نور پيکسل ها به هم منتقل نشوند 
چالش برانگيز بود. به موازات بخش های ديگر 

مدام پخته تر می شد و ايرادات رفع می شد.
نکته ی ديگر اين بود که بايد شتاب دهنده 
در يک باکس بســته می شد؛ که هم بحث 
نصب آن مطرح بود و هم بحث جفت انرژی 
کــردن آن، جفــت انرژی کــردن هم ابتدا 
نمی دانســتيم که چطور ممکن است انجام 
شود. از شتاب دهنده شش ام وی می توانيد 
از صفــر تا شــش ام وی خروجــی بگيريد 
ولی ممکن اســت دزريــت8 در انرژی های 
پايين خيلی کم شــود زيرا تيوب برای همه 
8 Dose rate

دســتگاه 2017 چینی را در سال 98 
بازدید کردیم. مشاهده کردیم زمانی که 
دستگاه روی حالت فست اسکن گذاشته 
تصنعی ساخته  به صورت  تصویر  می شد 
می شد. مثل این بود که شما یک تصویر 
یک مگاپیکســلی بگیرید بعــد آن را با 
نرم افزار به ده مگاپیکسل ارتقا دهید. این 
تصویر اطلاعات اضافه تری ندارد. به وضوح 
مشخص بود که این دستگاه با دستگاه ما 

قابل رقابت نبود.
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انرژی ها بهينه سازی نشده است و بعد هم به  
سرعت نمی توانيد يکی در ميان آن را سوئيچ 
کنيد. بيشــتر تمرکز خود را روی مدولاتور9 
قرار داديم. مدولاتــوری که صرفاً از ترانس 
می آمد و بعد هم ولتاژ بالا وارد آن می شــد 
و يک سلف و فيلتر در آن وجود داشت بايد 
به مدولاتوری تبديل می شــد که به صورت 
ســوئيچينگ کار می کــرد. در اين گيرودار 
ايده ای به ذهن رسيد که ژنراتور ولتاژ بالا که 
در بخش راديولوژی از آن استفاده می شد را 
جايگزين اين بخش مدار کنيم. دنبال همين 
ايده رفتيم و باوجوداينکه مهندسين بخش 
راديولوژی تازه داشــتند آن را می ساختند 
ســريعاً آن ژنراتور را منتقل کرديم. شــايد 
حــدود يــک ســال کار R&D روی اين 
مدولاتور انجام شــد تا به حد مناسب برای 
سوئيچينگ رسيد و توانستيم جفت انرژی 

بگيريم.
تا آن زمان برای دستگاه شتاب دهنده ی 
درمانی به مدولاتور دســت نزده بوديم و آن 
را مهندسی معکوس کرده بوديم ولی وقتی 
به دستگاه ايکس ری رسيديم متوجه شديم 
بايــد مدولاتور را  تغيير دهيم که اين کار را 
هم کرديم. بحث شــارژ آن کاماً جايگزين 
شد. اين قدر آی جی بی تی، سلف، خازن و... 

خراب کرديم تا به نتيجه رسيدم.
 به موازات تيم مهندسی مکانيک کارهای 
مکانيکــی را انجام می دادنــد. بعد هم تيم 
مهندســی برق تابلو برق های دســتگاه را 
نصب و راه اندازی کردند. زمانی که کارهای 
مکانيکی و کابل کشی به نتيجه رسيد سريع 
رفتيم و باکس شــتاب دهنده و آشکارساز را 

روی ايکس ری نصب کرديم. 
اين کارها هم زمان شــده بود با  برگزاری 
کميته ملــی ارزيابی شــتاب دهنده خطی 
شرکت بهيارصنعت که در محل شرکت و در 
اسفندماه 96 برگزار شد و در آن، مسئولين 
و کارشناســان ارگان های مختلف کشوری 
مرتبط با موضوع شتاب دهنده خطی حضور 

پيدا کرده بودند.
مجبور بوديم شــب ها شــرکت بخوابيم 
و دســتگاه پزشــکی را به حد قابل قبولی 
برسانيم. تا کارگروه تمام شد باکس را برديم 
محمودآبــاد و آنجا به ســرعت کار را پيش 
برديــم. يادم می آيد فقط يکم و ســيزدهم 
9 Modulator

فروردين کار تعطيل شد.
اوايل ارديبهشــت 97 بود که دستگاه به 
گلوگاه نائين برده شد، ازاينجا به بعد حدود 
يک ســال مدام می رفتيم نائين و دستگاه 
را بهينه ســازی و برای تست های استاندارد 

آماده می کرديم.
شــب ها در فنی حرفه ای يا خوابگاه های 
ارگان هــای مختلف نائيــن می خوابيديم تا 
اين دســتگاه به مرحله نهايی رســيد و در 
ســال 98 دســتگاه  تحويل کارفرما شد و 
تست های اســتاندارد روی آن انجام شد. از 
روزی که ما ساخت دستگاه را شروع کرديم 
مکاتبات خود را با سازمان انرژی اتمی شروع 
کرديم. آن ها خيلی کند بودند. نمی دانستند 
با چه معيارهايی بايد ارزيابی کنند، مهندس 
نجات بخــش هم مدام فشــار آورد تا اينکه 
بالاخره در ســال 98 قفل کار شکسته شد 
و تست ها را انجام دادند و بعد هم مجوز آن 

صادر شد.
کارشناســان ســازمان انــرژی اتمی با 
تست های استاندارد دســتگاه آشنا نبودند. 
خودمان مدام تست می گرفتيم و دستگاه را 
بهينه می کرديم. در اين مدت يک ساله سعی 
کرديم تمام مشکات دستگاه را رفع کنيم. 
الآن هم دســتگاه رکوردشکنی کرده است. 
هيچ کدام از دستگاه های خارجی موجود در 

کشور به اندازه دستگاه ما اسکن نمی کند.
دستگاه ما سه شــيفت اسکن می کند و 
بيش از هزار  ماشــين را اسکن می کند. از 
روزی که دســتگاه را به گلوگاه نائين برديم 
درخواست کرديم يک سايه بان يا سوله برای 

آن درست کنند تا دستگاه آسيب نبيند. 
به ما می گفتند طبق قرارداد گفته شده که 
دستگاه شــما در همه شرايط بايد کار کند. 
در همين يک ســال طوفان شن رخ داد به 
حدی که کانکس استراحت از زمين جدا شد 
و افتاد در بيابان. باران و تگرگ های شــديد 
هم آمد ولی دوستان بازهم حاضر نبودند که 
سوله بسازند. می گفتيم درست است که اين 
دســتگاه می تواند اين شرايط را تحمل کند 
ولی آيا شــما بايد دستگاه را در اين شرايط 
نگهداری کنيد؟ با دستگاه های خارجی هم 

همين رفتار را می کنيد؟
دستگاه های خارجی را هم ديديم که در 
يک ســوله تميز، با کف پوش های اپوکسی 

اوایل اردیبهشت 97 بود که دستگاه 
به گلوگاه نائیــن رفت، ازاینجا به بعد 
نائین  حدود یک سال مدام می رفتیم 
و در آنجا آر ان دی می کردیم. شب ها 
در فنی حرفه ای یا ارگان های مختلف 
دســتگاه  این  تا  می خوابیدیم  نائین 
به مرحله نهایی رســید و در سال 98 
دستگاه را از ما تحویل گرفتند. سازمان 
انرژی اتمی تست های استاندارد را بلد 
نبود و ما مجبور بودیــم آن ها را آماده 
کنیم. خودمان مدام تست می گرفتیم 
و دســتگاه را بهینه می کردیم. در این 
مدت یک سال ســعی کردیم تمام 
مشکلات دستگاه را رفع کنیم. الآن هم 

رکوردشکنی کردیم.
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نگهداری می شد. يک مرتبه که برای تست 
دستگاه چينی رفته بوديم درخواست کرديم 
که دستگاه را روی حالت اسکن سريع قرار 
دهند، اين کار را کردند ولی دســتگاه خطا 
داد. گفتند چون محيط آلوده است و خاک 

دارد بايد سنسورها را تميز کنيم.
 ابتدا که می خواستيم ساخت ايکس ری 
را شــروع کنيم اين دســتگاه را به روی ما 
می آوردند و می گفتند شرکت ناکتکت10 چين 
بيست سال است که اين دستگاه را می سازد 
و خيلی دستگاه خوبی است و... اين دستگاه 
در اين شرايط روزانه 50 اسکن می کرد ولی 
دستگاه ســاخت شرکت بهيارصنعت روزانه 

1200اسکن انجام می دهد.

تکنولوژی    زمانی که يک  ســؤال: 
می شــود  ســاخته  بومی  به صورت 
اصطلاحاً دارای ســرريز تکنولوژيک 
اســت به اين معنا کــه می توانيد از 

10 Nuctech

زمينه های  در  مختلف  تکنولوژی های 
ديگر نيز استفاده کنيد. اين مسئله در 
کانتينری  ايکس ری  دستگاه  خصوص 

چگونه بود؟
سرريز شتاب دهنده پزشکی در ايکس ری 
کانتينری اســتفاده شد و به ما کمک کرد تا 
جفت انرژی آن را بسازيم. وقتی ما آشکارساز 
ايکس ری را ســاختيم همان را در دســتگاه 
اسکنرهای چمدانی و در سی تی اسکن استفاده 

کرديم.
برای بازديد چند تا از اين دســتگاه های 
چينــی رفتيم. يک دســتگاه قديمی و کم 
انرژی آلمانی در کشور هست که مدت هاست 
ازکارافتاده اســت. بقيه ی دستگاه ها چينی 
اســت که بعضی ها ازکارافتاده اند و بقيه هم 
قوی نيســتند. آخرين بازديدی که رفتيم 
دستگاه 2017 چينی را در سال 98 بازديد 

کرديم.
سازمان انرژی اتمی آمد و تست ها را روی 
دستگاه ما انجام داد و چند روز بعد به يکی 
از گمرکات کشــور رفتيم و روی دســتگاه 

2017 چينی تست کرديم. مشاهده کرديم 
زمانی که دستگاه روی حالت فست اسکن11 
گذاشــته می شــد تصوير به صورت تصنعی 
ساخته می شــد. مثل اين بود که شما يک 
تصوير يک مگاپيکســلی بگيريد بعد آن را 
با نرم افزار به ده مگاپيکسل ارتقا دهيد. اين 
تصوير اطاعات اضافه تــری ندارد. به وضوح 
مشــخص بود که اين دستگاه با دستگاه ما 

قابل رقابت نبود.

11 Fast scan
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يکم فروردين سال 1396 بود که حضرت 
آقا در حرم رضوی ســخنرانی داشتند و در 
آنجا صحبت هايی قريب بــه اين مضمون 
داشــتند که دستگاه هايی در گمرک وجود 
دارد کــه از آن ها برای بازرســی کانتينرها 
استفاده می شــود و وجود دســتگاه برای 
جلوگيــری از قاچاق بســيار مهم اســت. 
حضرت آقا گفتند گزارش هايی به ايشــان 
رسيده است که روزانه از هر 3000 کانتينر 
تنها 150 کانتينر بازرسی می شود و داشتن 
اين دســتگاه را برای جلوگيری از  قاچاق 
و کمک به توليد بســيار کارآمد دانستند. 
فکر می کنم چهــارم يا پنجم فروردين بود 
که مهندس نجات بخش همه را جمع کرد 
و گفت می خواهيم اين محصول را بسازيم. 
دوســتان يک سری فيلم از اينترنت گرفته 
بودند و ديديم که اين دستگاه، دستگاهی 
اســت که بازوی آن باز می شود و کاميون 
از زير آن عبور می کنــد و محتوای داخل 
کانتينر اســکن می شود. بعد متوجه شديم 
که مولد اشــعه ی اين دستگاه همان مولد 
اشعه شتاب دهنده خطی پزشکی است که 
مهندسين شــرکت قباً به تکنولوژی آن 

دست پيداکرده بودند.
 خيلی از قسمت های ديگر دستگاه مثل 
آشکارســازهای و نرم افزارها را نداشــتيم. 
مهندس نجات بخش گفتنــد که خودمان 

بايد قسمت های مختلف دستگاه را بسازيم. 
در ابتدا با اميــدواری مهندس نجات بخش 
و نااميــدی بعضی از مهندســين، پروژه ی 
ساخت دســتگاه ايکس ری کانتينری آغاز 
شد، البته رفته رفته اميد مهندسين شرکت 
به جمله ی ما می توانيم زياد شــد و پروژه 

به جای خوبی رسيد.

سؤال: گويا بخش مهندسی مواد شرکت   
نيز از پروژه ی ســاخت دستگاه ايکس ری 

کانتينری آغاز به کارکرده است.
بله قبل از پروژه ی ايکس ری کانتينری، 
يک نفــر آمده بــود و مشــغول کارهای 
ديگری درزمينه ی مهندسی مواد بود ولی 
هنوز بخش مواد شــکل نگرفته بود. بعد از 
مدتی برای توليد آشکارســازها، بحث رشد 
بلور آغاز شد و بخش مهندسی مواد شکل 
گرفت. گويا خدا قبل از کار، مقدمات آن را 

فراهم کرد.

ســؤال: چه خاطراتی از زمان ســاخت   
دستگاه ايکس ری کانتينری داريد؟

يکی از شيرين ترين لحظات ما شب های 
عمليات بود. اين همدلی که در شرکت برای 
ساخت دستگاه به وجود آمده بود را خيلی 
دوســت داشــتم. يادم می آيد که با بچه ها 
در نمازخانــه می خوابيديــم. در يک زمان، 
کار را شــيفتی کرده بوديــم، عده ای صبح 
کار می کردنــد و عده ای ديگر شــب ها کار 
می کردند. فضای خيلی خوبی داشت. بعضی 
وقت ها بود که اصاً خانه نمی رفتيم و شب را 
شرکت می خوابيديم. يک شب ساعت چهار 
در حال نصب شاسی استارت و استاپ بودم. 
جنســش استيل بود و سوراخ آن را به جای 
22 ميلی متر، 21 ميلی متر ليزر کرده بودند 
و من بايد با سنگ آن را گشادتر می کردم. 
سنگ الماس را آوردم، خيلی خوابم می آمد 
و ســنگ از دستم دررفت و خودش پيچيد 
و افتاد روی ســوراخ و دقيقاً همان اندازه ی 
سوراخی که می خواستم شــکل گرفت. با 
همه مشکات آن روزها خيلی شيرين بود.

يادم می آيد يک شــب در شرکت خواب 
بودم، مرا بيدار کردند و گفتند که هيدروليک 
را اســتارت کنم، گفتم می خواهيد چه کار 

 ساختن به وقت امروز
روایت ابعاد برقی ساخت دستگاه ایکس ری کانتینری

مهندس وحيد فتحيان

اد
صی

متن پیش رو، حاصل مصاحبه با مهندس فتحیان، 
صنعت  بهیار  دانش بنیان  شرکت  مهندسان  از 
است  شده  تلاش  روایت  این  در  است.  سپاهان 
تا با گوشه ای از سختی های پیمودن مسیر تولید، 

همدل و همراه شویم.
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کنيد؟ گفتند می خواهيم بازوها را تســت 
کنيم. درحالی که نيمــه بيدار بودم رفتم و 
دســتگاه را راه انداختم. سيستم راه افتاد و 
رفتم خوابيدم. سيستم هيدروليک هواگيری 
نشــده بود و به جای روغن، هوا در جک ها 
وجود داشــت. بازوی دستگاه بالا رفته بود 
و يک دفعــه افتاده بود بين دو نفر از بچه ها 
که در فاصله ی نزديکی از هم بودند. خدا را 

شکر به خير گذشت و کسی آسيب نديد.
بعضی از کارهای پردازش تصوير دستگاه 
در نائيــن و بعد از نصب در گلوگاه تســت 
شــد. علت آن هم تســت واقعــی آن بود. 
کاميون هــای مختلف با بارهای مختلف رد 
می شدند و اســکن انجام می شد و تصاوير 

اصاح می شد.
بــه نظر من يکی از بحث های مهم، نيت 
هر فرد اســت. اين مسئله خيلی مهم است 
که بخواهيــد کاری را برای کشــور انجام 
دهيد تا باعث رشــد عزت، امنيت و اقتصاد 
کشور شــود. يک وقتی کشور از بعد امنيت 
دچار مشکل شــد و مردم در جبهه ها وارد 
شــدند و يک وقــت هم فضــای اقتصادی 
مهم می شــود و جنس جبهــه، اقتصادی 
می شــود. در اين جبهه بايد مردم مشکل 
را حــل کنند. ســختی اين مســير، بحث 
گره خوردن مســتقيم جنــگ اقتصادی با 
پول اســت که کار را بسيار سخت می کند. 
سخت اســت در مسير اقتصادی با اخاص 
و برای خدا حرکــت کنی و به پليدی های 
پول آلوده نشــوی. به عبارت ديگر بايد کار 
اقتصادی بکنی ولی بــرای پول کار نکنی، 
به دنبال پول باشی ولی نه برای خودت که 
برای انجام کاری بزرگ تر. اگر شرکت های 

دانش بنيان ده سال زودتر شروع به فعاليت 
می کردنــد، تابه حال خيلی از محصولات با 
فناوری بالا ساخته شده بود و تعداد زيادی 
از مردم بر ســر کار بودنــد. هرکدام از اين 
محصولات پتانسيل داشــتن تعداد زيادی 

نيروی کار را دارند.

ســؤال: با ساخت دســتگاه ايکس ری   
کانتينری به چه تکنولوژی های ديگری دست 

پيدا کرديد؟
 فوتوديــود تکنولوژی اســت که وقتی 
شــما به آن دست می يابيد می توانيد از آن 
درجاهای مختلف اســتفاده کنيد. سيستم 
دســتگاه ايکس ری کانتينری در اســکنر 
فرودگاهی هم اســتفاده می شود. بعضی از 
محصولات ما حاصــل چند محصول ديگر 
اســت. مثاً ترکيب تکنولــوژی ايکس ری 
کانتينری و راديولوژی در دستگاه ايکس ری 

چمدانی استفاده می شود.

بهيار    شرکت  ســاخت  دستگاه  سؤال: 
صنعت در مقايســه بــا نمونه های خارجی 

چگونه است؟

من ایــن همدلی را خیلی دوســت 
داشــتم. یادم می آید که بــا بچه ها در 
نمازخانه می خوابیدیــم. در یک زمان، کار 
را نوبتی کــرده بودیم و یک عده ای صبح 
کار می کردند و عده ای دیگر، شب ها کار 
داشــت.  خوبی  خیلی  فضای  می کردند. 
بعضی وقت ها بود که اصلاً خانه نمی رفتیم 

و همان جا می خوابیدیم. 

 دستگاه ما در نائين روزانه 1200 اسکن 
انجام می دهد ولی با دســتگاه های چينی 
150 اســکن در روز بيشتر انجام نمی شود. 
حضرت آقــا می گويند زمانــی که کالايی 
توليد می شــود و يا امکان ســاخت آن در 
کشور وجود دارد نبايد واردات صورت گيرد. 
در شرکت امکان ساخت اين دستگاه وجود 
داشــت، بعد هم اين دستگاه را ساختيم و 
الآن کيفيت دستگاه ساخت شرکت بهتر از 
نمونه های چينی است. هنر مسئولين اين 
است که در ابتدای ماجرا حمايت کنند. يک 
مســئول به اين مسئله باور داشته باشد ما 
هم به او ضمانت می دهيم و پيش می رويم. 

البته ضمانت ما هم از روی توکّل است.

سؤال: چه مدل هايی از دستگاه ايکس ری   
کانتينری را در دست ساخت داريد؟

دســتگاه ايکس ری کانتينری چند مدل 
دارد. يکی ثابت اســت و يکی هم به صورت 
ريلی است. کانتينر می ايستد و اسکنر روی 
ريل حرکت می کند و اسکن انجام می شود. 
البته حالت عکس آن هم وجود دارد، يعنی 
اسکنر ثابت باشد و کانتينر حرکت کند ولی 
مزيت روش اول اين اســت که اتاق راننده 
هم بدون حضور راننده اسکن می شود چون 
کانتينر ثابت است و نيازی به راننده ندارد. 
در دستگاه هايی که کانتينر حرکت می کند 
کابين را اسکن نمی کنيم لذا اتاق راننده را 

به صورت دستی بازرسی می کنند.
يک مدل ديگری هم هست که می تواند 
خــودش را بار بزند. در اين مدل چند جک 
زير دستگاه وجود دارد، دستگاه بالا می رود، 
تريلی زير آن می آيد و اين دستگاه روی آن 
سوار می شود و قابليت جابه جايی به همه جا 

دارد.
اکنون دســتگاه های زيــادی داريم که 
برخی کاماً ساخته شــده و آماده تحويل 
اســت و فقط حمايت مســئولان را طلب 
می کند. مثاً دســتگاه بازرسی چمدانی ما 
کاماً ســاخته شده و مجوزهای لازم را هم 

گرفته است.
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 روایت ابعاد مکانیکی دستگاه ایکس ری کانتینری  

 کارجمعی، بزرگترین دستاورد تکنولوژیک
مهندس علی مرادی

متنی که در ادامه خواهد آمد، حاصل گفت وگو با مهندس مرادی، از مهندسان واحد مکانيک شرکت بهيار صنعت می باشد. در اين مصاحبه 
تاش شده است تا روايتی از دستيابی به فناوری ساخت اين دستگاه، پيچيدگی ها و سختی های طی مسير توليد دستگاه ايکس ری کانتينری، 

ارائه شود.

توليد دستگاه    از روزهای  ما  برای  سؤال: 
ايکس ری کانتينری بگوييد.

مهنــدس نجات بخش در يــک مصاحبه با 
يکی از مســئولين شنيدند که به اين دستگاه 
نياز اســت و از آن طرف هــم رهبری در حرم 
رضوی گفتند که به اين دســتگاه نياز است. 
قبل از اين، آقا، بحث مبارزه با قاچاق را مطرح 
می کردند و اينکه الآن کشور خيلی به آن نياز 
دارد ولی برای اولين بار بود که به اين دستگاه 
اشاره می کردند. من يک لحظه آرزو کردم که  
ای کاش می توانســتم در اين زمينه )مبارزه با 
قاچاق( کاری انجام دهم ولی حيف که کار ما 
تجهيزات پزشکی است و ربطی به اين زمينه 
نــدارد. بعد از چند روز، در قســمت مکانيک 
دورهم جمع شديم و می خواستيم پروژه های 
قديم و جديد را تقسيم کنيم. مهندس نکويی 

گفتند پروژه های دستگاه ايکس ری کانتينری، 
سی تی اســکن و راديولوژی هست. پرسيديم 
دستگاه ايکس ری کانتينری چيست؟ گفتند 
برای بحث مبارزه با قاچاق اســتفاده می شود. 
يک لحظه ياد آرزوی خودم افتادم و گفتم من 
اين کار را پيگيری می کنم. آنجا بود که بخش 
مکانيک دستگاه را به من سپردند. من هميشه 
آيه "احسب الناس ان يترکوا..."1 را می شنوم 
می ترسم و در ماجرای سپرده شدن کار به من 

آن را درک کردم.
اولين قرارداد ســاخت دستگاه را با تحويل 
دوازده ماهــه و دوميــن قــرارداد را با تحويل 
شش ماهه با ستاد مبارزه با قاچاق کالا بستيم؛ 
يعنــی اول، دومين دســتگاه را بايد تحويل 
مردم  آيا  عنکبوت:  مبارکه  آيه 2 سوره   1
پنداشته اند که چون بگويند: ايمان آورديم، رها شوند 

و ديگر آزمايش نشوند؟

می داديم. پيش پرداخت را گرفته بوديم و همه 
هم دل شده بوديم که در زمان مقرر، دستگاه 
را بسازيم و تحويل بدهيم. آن زمان درگيری 
من در قســمت مکانيک دستگاه پرتودرمانی 
زياد بود ولی يک دفعه يکی از دوســتان آمد 
و همه ی کارهای مربوط به ســاخت دستگاه 
پرتودرمانــی را از روی دوش مــن برداشــت 
و مــن فرصت پيــدا کردم به ســمت پروژه 
دســتگاه ايکس ری کانتينری بروم. زمانی که 
هنوز چيزی از دســتگاه را نساخته بوديم، از 
يکی از مرزها بازديد کرديم، يک دســتگاه را 
ديديم که ســاخت آن برای سال های قبل از 
2000 بود. اين دستگاه چپ کرده بود و ديگر 
مورداســتفاده قرار نمی گرفت و در يک سوله 
متروکه قرارگرفته بود. می خواستيم ببينيم چه 
چيزی را بايد بسازيم. رفتم بالای بازو دستگاه 
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و می خواستم از قسمت های مختلف دستگاه 
عکس بگيرم، يک دفعه ديدم يکی از مهندسين 
شرکت پايين ايستاده و از من عکس می گيرد 
هنوز حسی که آن بالا رفته بودم را يادم هست 
که چقدر از ســاخت اين دستگاه می ترسيدم. 
بعدها يک روز برای اصاح دســتگاه خودمان، 
روی بازو رفتم و و اتفاقاً همان همکارمان پايين 
بود و از من عکس گرفت و دقيقاً صحنه ای که 
روی دستگاه خارجی اتفاق افتاده بود، دوباره 
تداعی شد؛ )تصاوير آن در حال حاضر موجود 
اســت( اما اين بار روی دستگاه خودمان بودم 
و حس خيلی خوبی داشــتم. مشغول ساخت 
دستگاه شــديم، بايد دستگاه را روی کاميون 
سوار می کرديم، با مهندس نجات بخش رفتيم 
برای خريد کاميون تا ببينيم چه کاميونی خوب 
است. يک نمونه انتخاب کرديم و رفتيم برای 
خريد، مهندس نجات بخش داشتند قرارداد را 
می نوشــتند و من هم کنار ايشان، داشتم در 

اينترنت جست وجو می کردم،
How to drive a truck?2d 

پرسيديم تحويل کاميون کجاست؟ گفتند 
همين جاست، گفتيم می شود در خمينی شهر 
تحويل بدهيد؟ گفتند همه می خواهند همين جا 
تحويل بگيرند. گفتيم ما رانندگی بلد نيستيم. 
گفتند يک راننده برای شــما می فرســتيم. 
راننده تا فلکه دانشــگاه ماشين را آورد و من 
هم کنار او نشســته بودم. بعد به راننده گفتم 
بزن کنار، بقيه اش را خودم می نشينم. نشستم 
و ماشين را تا شهرک آوردم. اين قدر همه ذوق 
داشتند که حتی خود مهندس، ورودی شرکت 
ايستاده بودند تا من ماشين را بياورم. مهندس 
نکويی به شوخی می گفت از اين بزرگ تر نبود 
بخــری؟! بعد که رفتيم در دل کار، ديديم که 

تازه کوچک هم هست.

سؤال: گلوگاه های تکنولوژی اين دستگاه   
چيست؟

 هر قسمت از ساخت اين دستگاه گلوگاه هايی 
داشــت. شــتاب دهنده، الکترونيک، نرم افزار، 
آشکارســازها، مکانيک، هيدروليک، ســازه، 
مکانيزم بازوها و... ولی اين ها گلوگاه محسوب 
نمی شود و از اين مســائل زياد بوده است. به 
نظر من گلوگاه آن جمع کردن تکنولوژی های 
مختلف در کنار هم بود. مشکلی که در کشور 
داريم اين اســت که روی محصولات پيچيده 
نمی توانيم به خوبی کارکنيم زيرا مجموعه ای از 
دانش ها بايد کنار هم قرار بگيرد و جمع کردن 
نحوه رانندگی با کاميون؟  2

تخصص های مختلف کار دشواری بود. به نظر 
من گلوگاه اصلی پروژه همين جا بود.

سؤال: چه زمانی دستگاه را ساختيد   
و ازلحاظ عملکردی اين دستگاه چگونه 

بود؟
زمانی که به تکنولوژی شتاب دهنده ی جفت 
انرژی3 رسيديم، دستگاه ساخته شده بود. ولی 
بقيه کارها در نائين انجام شــد. بردن دستگاه 
به نائين هم خيلی جالب بــود. روزهای آخر، 

دستگاه خيلی سنگين شده بود، مجبور شديم 
بعضــی از جاها ورق هــا را بازطراحی کنيم و 
بعضی جاها هم برای افزايش ضريب اطمينان، 
وزن را بيشــتر کرده بوديم. واقعاً وزن دستگاه 
بيش ازحد انتظارمان شده بود. اگر اين کاميون 
Dual Energy  3

را می ديديد احساس می کرديد که چرخ های 
آن در حال بيرون زدن است. گفتيم حمل آن 
با کاميون ايمن نيســت و ريسک نمی کنيم و 
آن را بــا جرثقيل روی هزارپا قرار می دهيم و 
می بريم نائين. با يک شرکت حمل ونقل صحبت 
کرديم و يک نفر به نام حاج ماشاا...، آمد، کمی 
هم خلف وعده کــرد و با تأخير آمد. من هم 
از اين تأخير عصبانی شده بودم و می خواستم 
بگويم کاً نيايد ولی کار خدا بود که آنتن تلفن 
رفت و نتوانســتم به او زنگ بزنم. يک پيرمرد 
قدکوتاه و داش مشتی بود. در بحث حمل ونقل 
در ايران معروف بود. از راننده های زمان جنگ 
بود و بارهايی که شــش مــاه انتقال آن ها  به 
مناطق ديگر طول می کشيد را جابه جا می کرد. 
خيلی آدم اهل دل و اهل شعری بود. واقعاً آدم 
عجيبی بود. گفت مــن هيچ پولی نمی گيرم 
و خودم دســتگاه را می برم. بعد در جمع يک 
نگاه به من کرد و گفت من اگر يک دغدغه از 
دل اين آقا بردارم، خدا يک مشکلی از زندگی 
من را برمی دارد. داشتم گريه می کردم که اين 
فرد چطوری فهميد من اين قدر دغدغه دارم. 
کلی هم شعر برای ما خواند. می گفت: تکيه بر 
تقوا و دانش در طريقت کافری است/ راهرو گر 
صد هنر دارد توکل بايدش. بعد از مدت ها من 
آن شــب راحت خوابيدم. بعد هم راننده ای را 
فرستاد و ماشين با پای خودش تا نائين رفت.

ســؤال: از اتفاقات ديگر که در اين مدت   
پشت سر گذاشتيد بگوييد.

شــب ها بعضی وقت ها نياز می شــد که در 
شرکت بمانيم. معمولاً به بچه ها نمی گفتم که 

شب بمانيد. )ادامه در صفحه سی و سه(      

 رفتم بالای بازو دستگاه و می خواستم 
از قســمت های مختلف دستگاه عکس 
بگیرم، یک دفعه دیدم یکی از مهندسین 
شرکت پایین ایســتاده  و از من عکس 
می گیرد هنوز حسی که آن بالا رفته بودم را 
یادم هست که چقدر از ساخت این دستگاه 
می ترسیدم. بعدها یک روز برای اصلاح 
دستگاه خودمان، روی بازو رفتم و و اتفاقاً 
همان همکارمان پایین بود و از من عکس 
گرفت و دقیقاً صحنه ای که روی دستگاه 
خارجی اتفاق افتاده بود، دوباره تداعی شد؛ 
اما این بار روی دســتگاه خودمان بودم و 

حس خیلی خوبی داشتم. 
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فناوری در خدمت 
امنیت

سؤال: چه اتفاقی می افتد که برای بررسی   
کالاها به دســتگاه های بازرســی احتياج 

می شود؟
گاهی اوقات که حجم کالا بالا می رود، توقف 
کشتی ها و يا توقف بار در انبارها و بررسی تمامی 
محصولات غيرممکن می شــود و برای بازرسی 
کالاها نياز به تجهيزاتی اســت که کار گمرک را 
راحت تر کند تا حداقل شــک بازرس نسبت به 

قاچاق بودن يا نبودن محصول برطرف شود.

ســؤال: تمامی کالاها در کشور ما با اين   
دستگاه ها بررسی می شود؟

فقــط برای کمتر از هشــت درصد از کالاها 
اين اتفاق می افتد؛ امّا در کشوری مانند امريکا 
صد در صــد کالاهای ورودی بــه گمرک را با 

دستگاه های ايکس ری بررسی می کنند.

ســؤال: چه تعداد از اين دستگاه ها در   
کشور وجود دارد؟

تعداد دستگاه های ايکس ری در دولت قبل 
پنج و در حال حاضر دوازده دســتگاه است. امّا 
در برخی گمرک های مهم مانند شــهيدرجايی 
دو دستگاه هم پاسخ گوی نياز نيست؛ هرچند 
همين دستگاه ها هم می توانند مشکاتی را به 

همراه داشته باشند.

برای    دســتگاه ها  اين  مگر  ســؤال: 
مشکلاتی  چه  پس  نيستند؛  بيشتر  دقت 

می توانند به وجود بياورند؟

وقتی که يک دســتگاه خارجی در کشــور 
داريــم، در حقيقت نرم افزار اين دســتگاه در 
اختيار خارجی هاســت و وقتی کــه اين اتفاق 
بيفتد يعنی کل اطاعاتی که در دستگاه ثبت و 
ضبط می شود، هم در صادرات و هم در واردات 
در اختيار همان کشــور ســازنده نرم افزار قرار 

می گيرند که اين يک فاجعه است.

سؤال: کشور سازنده نرم افزار اطلاعات را   
چگونه به دست می آورد؟

بهتر اســت بــرای درک بهتــر مثالی بزنم؛ 
آی سی های شــرکت اينتل که اسرائيلی است 
در تمامــی لپ تاپ هــا موجود اســت و با يک 
بروز رســانی رايانه، تمامی اطاعات در اختيار 
اسرائيل قرار می گيرد؛ يعنی درواقع آن کسی که 
ارائه دهنده نرم افزار است هرگونه اطاعاتی که 

فکرش را بکنيم از ما در اختيار دارد.

سؤال: تابه حال اين مشکلات به اثبات هم   
رســيده؟ يعنی نمونه ای وجود دارد که مثال 

بزنيد؟
ســوريه با چنين مشــکاتی مواجــه بود. 
دستگاه های بازرسی در گمرک ها بودند و کالاها 
را بازرســی می کردند. داعش با شــرکت های 
خارجی ارتبــاط می گرفت و زمان هايی بود که 
کاميون های حامل مواد منفجره از زير دستگاه 
ايکس ری رد می شــد و چون از قبل داعش و 
ساير گروه های شورشی با کشور سازنده نرم افزار 
اين دستگاه هماهنگ کرده بودند، يک فيلم که 
از قبل ذخيره شده در سيستم دستگاه نمايش 

داده می شد. اکنون اين نرم افزار در شرکت بهيار 
صنعت توليد شده است.

اين موارد در بحث های امنيتی کشور خيلی 
مهم اســت. جمهوری اسامی ايران با توجه به 
وضعيت حساس و دشمنانی که دارد نياز مبرم 
بــه نرم افزارهای داخلی در اين حوزه داشــت. 
نخستين دستگاه بازرسی کالای ملیّ موسوم به 
ايکس ری در شرکت بهيار صنعت سپاهان که 
در حيطه توليد دانــش و علم فعاليت می کند 

توليد شد.

ســؤال: موارد کاربرد اين دستگاه ملّی   
کجاست؟

اين دستگاه ها را می توان عاوه بر گمرک ها، 
در شريان های حساس استفاده کرد و يا حتّی در 
اختيار نيروی انتظامی برای بررسی و بازرسی ها 
قرارداد. قابليت ســيار بودن اين دستگاه، موارد 

مصرف متعددی را در اختيار می گذارد.

سؤال: قيمت اين دستگاه در مقايسه با   
دستگاه های خارجی چطور است؟

قيمت اين دستگاه يک سوم نمونه های مشابه 
خارجی اســت. در حال حاضر دســتگاه های 
خارجی باقيمتی حــدود 40 ميليارد تومان به 
فروش می رسند. البته خدمات پس از فروش و 
اپراتوری در اين زمينه خيلی مهم است و ديگر 
با استفاده از اين دستگاه، نيازی به پشتيبانی از 
خارج از کشور نيست و همين مورد هم هزينه ها 
را کاهش می دهد و هم سرعت خدمت رسانی را 

بالا می برد.

مهندس فريد نجات بخش

مهندس فرید نجات بخش مدیرعامل شرکت 
بهیار صنعت سپاهان در مصاحبه راه دانا در تاریخ 
1397/02/01، به تشریح مشکلات دستگاه های 
ایکس ری خارجی پرداختند. ایشان در این مصاحبه 
از دستگاه  تروریستی  استفاده گروهک  از سوء 

ایکس ری کانتینری سخن می گویند.
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نمی دانم تاکنون به راه اندازی يک شغل، يک 
شرکت يا يک پروژه در حوزه های مختلف فکر 
کرده ايــد يا نه؟ و همچنيــن نمی دانم تاکنون 
چقدر تجربه ی قدم  گذاشــتن در يک پروژه و 
طی کردن مســير و ديدن نتيجه و يا خوردن 
به موانع راه را داشــته ايد؟ چند بار مقالاتی در 
پاســخ به چنين پرســش هايی را خوانده ايد تا 
بتوانيــد با نگاهی متفاوت شــروع کنيد و يا با 
مشکاتی که در حال دســت وپنجه نرم کردن 
هستيد، بتوانيد برخورد ديگری داشته باشيد؟ 
جمع اين پرســش ها به معنای پاسخ اين متن 
به اين پرســش ها نيست و شــايد در اين چند 
خط، درنهايت بتوانيم پرســش های حقيقی را 
پيدا کنيم؛ اما آنچه که بيشتر ما را به گفت وگو 
واداشته اســت، قدم های لرزانی است که برای 
برداشــتن آن منتظر تاييــدات و تضمين های 
ديگران هســتيم. در کشور نيز بســيار با اين 
مســئله مواجهيم. برای مثال در هنگام نياز به 
يک فناوری و يا انجام پروژه های توســعه ای، با 
اين پرسش مواجهيم که آن را از بيرون تأمين 
و خريداری کنيم و يا خود برای ساخت و توليد 
آن اقدام کنيم؟ آيا امکان ساخت آن در کشور 

وجود دارد يا نه؟
بگذاريــد از جايی شــروع کنيــم که همه 
کم وبيش با آن درگير شــديم! تصميم گرفتن 
برای ورود به يک کار و برهم زدن نظم موجودی 
که در آن هستيم هميشه کار سختی بوده است. 
برای گرفتن اين تصميم، هرکســی بايد مسير 
متناسب وضع خود را برود؛ اما بايد به اين نکته 
توجه داشــت که آنچه حائز اهميت است، آن 
اســت که بتوانيم خــود را در آن آينده ای که 
می خواهيم برســيم، بيابيم و خود را در نسبت 

با آن، ببينيم.
حتماً مسئله ی » امکان سنجی« به گوشمان 
خورده است. امکان سنجی، در تعاريف موجود، 
علم و روشــی اســت که می خواهد ببيند که 
يک طرح، امــکان عملی شــدن دارد يا خير. 

امکان سنجی می تواند از ضررهای احتمالی در 
آينــده بکاهد و نقطه اتکايــی را برای تصميم 
بهتر، در اختيار قرار دهد؛ اما اينجا شايد بيشتر 
بهانه ای برای صحبت از آينده باشد تا بتوانيم به 
اين بهانه، امکان ســنجی را نيز به گونه ای ديگر 
ببينيــم. اين به معنای نقد و بررســی مبحث 
امکان سنجی و يا ســخن گفتن از کارآمدی يا 
ناکارآمدی آن نيســت. توجه ما بيشــتر به آن 

است که چطور می شــود به آينده نگاه کرد تا 
بتوان به سمت آن حرکت کرد. بالتبع نوشتن از 
نگاه يک شرکت دانش بنيان، نسبتی با فناوری، 
علم و عمل مهندسی خواهد داشت. بااين حال 
تاش خواهد شــد که حرفی زده شود که هر 

کس بتواند از منظر خود به آن فکر کند.

در مرحلــه اول که با هر مســئله ای روبرو 
می شــويم، راهنمايی ها، ما را به سمت توجه به 
پارامترهايی همچــون تاريخچه ی کار، بازارها، 
بــرآورد ميــزان هزينه های اوليــه، هزينه های 
جاری، سود ســالانه، تکنولوژی های موردنياز، 
آينــده ی تکنولوژی، انتخاب حــوزه ی فناوری 
و نيروها و ســاختارهای موردنياز و... می برد و 
به عبارت ديگر تــاش می کنيم همه ی امکانات 
بالفعــل و بالقوه را حول آن مســئله بررســی 
کنيم؛ اما گويا امکان، چيزی ورای از داشته ها، 

توانايی ها و آينده نگری های مرسوم است.
بگذاريد تا با مثالی بحث را روشــن تر کنيم. 
شرکت هيوندای، يک شــرکت چندمليتی در 
خودروســازی جهان محسوب می شــود. اين 
شرکت از ســال 1967 کار خود را آغاز کرد و 
دراين بين اتفاقاتی را پشــت سر گذاشت تا به 
جايگاه کنونی خود، به عنوان سومين توليدکننده 
خودرو در جهان برسد. ازجمله اين اتفاقات که 
به گفته ی صاحب نظران کره ای، موتور محرک 
صنعت کره در خودروسازی محسوب می شود، 
تصميم برای توســعه کار و ساخت کارخانه ای 
جديد برای شرکت بود. اين تصميم ازآنجا حائز 
اهميت اســت که در اوج ناباوری تحليلگران و 
صاحب نظران داخل و خارج کشور کره، گرفته 
شــد. در برهه ای از حرکت، شــرکت هيوندای 

کوه نتواند شدن سدِ رهِ 
مقصود مرد

سيدمحمدرضا حسينی

اله
مق

دکتــر داوری در مقاله ی علم و ارزش 
خود در باب علم و دانش، می گویند: دانش 
با نمی دانم آغاز می شود. آنکه نمی داند که 
نمی داند، چه می داند که دانش چیست. آن 
هم که می داند، نیاز به آموختن ندارد، ولی 
از آن جا که دانش زمان ما، عین قدرت و 

سازندگی است.
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تصميم می گيرد خــط توليدی به ظرفيت 50 
هزار دســتگاه در ســال برپا کند. اين در حالی 
بود که نياز بازار کــره جنوبی فراتر از 10 هزار 
دســتگاه نمی رفت؛ اما به گفته صاحب نظران 
کنونی خودرو در کره، اين تصميم، چرخ صنعت 

خودروسازی در کره را به حرکت انداخت.
اگر خوب دقت کنيم در تجربه های خودمان 
نيز چنين تصميمات و نتايجی را ديده ايم. البته 
صنعت کشوری را تغيير نداديم! اما تصميماتی 
گرفته ايم که از چهارچوب تفکرات رايج بيرون 
بوده و نتايج جالب توجهی به همراه داشــته که 
اصاً تصورش را هم نمی توانســتيم بکنيم. در 
شــرکت دانش بنيان بهيار صنعت نيز تجربيات 
زيادی ازاين دســت وجــود دارد. تصميم برای 
ساخت شــتاب دهنده خطی پزشــکی درمان 
ســرطان و دســتگاه ايکــس ری کانتينری، 
ازجمله تصميماتی اســت که با چارچوب های 
رسمی ناسازگار و غيرمتعارف به نظر می رسيد 
و ازاين رو عــدم باورها و مخالفت های زيادی را 
به همراه داشــت، اما اکنون اين تصميمات به 
ثمر نشسته و باعث شده اين شرکت حرف هايی 

برای گفتن در سطح جهان داشته باشد.
گويا ما نمی دانيم امکان هايمان چيست و در 
چه آينده ای زندگی می کنيم. اين به معنای آن 
نيست که نمی دانيم چقدر پول داريم يا چند نفر 
را می توانيــم مديريت کنيم يا چقدر می توانيم 
محصولمان را عرضه کنيم. بلکه به معنای توجه 
به جايی اســت که کار در آن به نتيجه می رسد. 
شــايد در زاويه نگاهی ديگر نيز گفته شود که 
اين امر شــايد در نگاه اول اهميت چندانی هم 
نداشته باشد. چراکه نمی شود همه چيز را ديد و 
حرکت کرد؛ اما آن زمان دچار مشکل می شويم 
که روی دانســته های خود حســاب زيادی باز 
می کنيم. برای خود سقف می گذاريم و جرئت 
قــدم برداشــتن را از خود می گيريــم، چون 
نمی دانيم، »نمی دانم« به چه معناست. داستان 
ما شده است داستان جنيد بغدادی و بهلول که 
می خوابيم، طعام ميخوريم و صحبت می کنيم 
و آداب آن را می دانيــم اما وقتی می فهميم که 
نمی دانيــم، تازه می فهميم کــه گويا همه فرع 
است و اصل چيز ديگری است. اصل وفرع کردن 
هم مسئله نيست. مسئله نگاه کردن به حياتی 

است که جاريست و ما از کنار آن می گذريم.
ما هميشه در حال ساختنيم. دوست داريم 
جلو برويم و روزهای بهتری را پشت سر بگذاريم. 
ساختن برای ما امری بديهی است؛ اما غفلت در 

امر ســاختن، آينده را مبهم می کند. مخصوصاً 
در زمانه ای که در آن حاضريم که توصيف اين 

زمانه خود نيازمند توضيحی مفصل است.
 هميشه وقتی به يک درخت نگاه می کنيم، 
درخت را به ميوه آن می شناســيم. در ساختن 
نيــز در مرحله اول محصول و ميــوه ی کار را 
می بينيــم اما در اين توجه يــک غفلت بزرگ 
است. اين غفلت، گسســت هايی است که بين 
فرد و محصول ايجاد شده است. ما انبردست را 
می بينيم، اما از دستی که آن را می سازد و عقلی 
که آن را راه می برد، غافليم و فراموش می کنيم 

که از ما و فکر ما چه کار می آيد.
اين توجه و تذکر برای ما روشن می کند که 

آينده و نظر به آن نسبتی با انسان و علم دارد. 
اين به معنای بی توجهی به مسائل مرسومی که 
در ابتدا مطرح شد، نيست اما اگر به اين دو وجه 
توجه نشود، نمی دانيم چقدر محتمل است که 
بشود به نتيجه ی حاصل از پارامترهای پيشين، 

اعتماد کرد.
در اينجا دنبال تعريف انسان و علم نيستيم 
که قباً بســيار تعريف شده است. می خواهيم، 

به ســادگی خودمان را توصيف کنيم. انســان 
در انســانيت خــود، موجود پيچيده ايســت. 
فکر می کند، تغيير می دهد، می ســازد، خراب 
می کنــد، اختيار دارد، انتخــاب می کند، خطر 
می کند، می ترســد و دائم در حال رشد و تغيير 

است.
چنين انســانی، اگر بخواهــد حرکت کند؛ 
در دنيايی واقعی اســت؛ اين چنين انسان  های 
ديگری نيز هســتند که  تصميــم می گيرند و 
می خواهنــد راهی را برای خود طی کنند. بايد 
ديد که بين انســان ها با يکديگر و دنيايی که 
هســتند پيوندهاييست که همه در آن موثرند. 
ديدن اين مســئله سبب می شــود که ديگر به 
همان حالت مشــهور، نمی توان تصميم گرفت. 
نه اينکه نمی توان، بلکه چنين تصميمی دور از 
واقعيت اســت. اين حرف ها برای آن است که 
خود را در مجموعــه ای از متغيرها ببينيم که 
با متغيرهای مرســوم متفاوت است و به قدر و 
اندازه ی خود نگاهی ديگــر پيدا کنيم. در اين 
حالت شــايد بگوييم پس چگونه بايد تصميم 
گرفــت، در حالی کــه پيوند ما با بســياری از 
متغيرها شــايد در اختيار ما هم نباشــد. شايد 
توســعه برای ما اين را خواســته که همه چيز 
را بايد بدانيم و دانســتن نيز با تعريف خودش 
و هر چه را که نتوانســتيم بدانيم، ديگر نيست. 
بايد توجه کرد که ســاختن يک امر در حرکت 
است که در اين صورت، دانسته ها و ندانسته ها، 
معنــا دارد. شــرايط زمانی جالب تر می شــود 
کــه برای اينکه حس کنيم که اين شــرايط را 
درنظرگرفته ايــم، در ايــن مواقــع، در بهترين 
حالت، عوامل پيش بينی نشده می ناميم و با اين 
کار به راحتــی می توانيم از کنــار آن بگذريم تا 

گویا ما نمی دانیم امکان هایمان چیست 
و در چه آینده ای زندگی می کنیم. این به 
معنای آن نیست که نمی دانیم چقدر پول 
داریم یا چند نفر را می توانیم مدیریت کنیم 
یا چقدر می توانیم محصولمان را عرضه 
کنیم. بلکه به معنای توجه به جایی است 

که کار در آن به نتیجه می رسد.
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وقتی که ســايه ی آن، بر کار ما می افتد! اما اين 
يک وجه ماجراســت. وجه ديگر آن انسانيست 
که قرار است داستان خود را بنويسد. اين انسان 
بايد بتواند به خود، نظر کنــد. توان و امکان و 
ظرفيت خود را ببيند، و از آنجايی که هســت، 
شــروع به حرکت کند و بداند که انسان است. 
توجه دادن اين متن به آن اســت که حرکت، 
تجربه ای برای هر فرد اســت. درنتيجه با رشد 
فرد، با تصميمات هرروزه ی فرد، با اتفاقاتی که 
در دل مســير برای او می افتــد و با تصميمات 
خود و ديگران، شــکل می يابد. در دل اين راه، 
تفکر می کند، ياد می گيرد، تجربه می کند، رشد 
می کنــد، دل به دريا می زنــد و با يک توجه و 
نگاه به آينده، تــاش می کند تا دچار تکثر در 
راه و هدف نشود. کسانی که تصميم می گيرند 
و بار مسئوليت را بر دوش می کشند، می دانند 
که اين خود آن ها هســتند که بايد راه بروند و 
بسازند و ظرفيت خود را می يابند و غام همت 
خود هســتند. اهل همت رخنه در سد سکندر 
می کنند/ اين سبک دستان، کليد فتح را دندانه 
اند. با اين توصيفاتی که از انســان و شــرايطی 
که در آن حاضر است، کرديم، ديگر نمی توان 

براحتی نسخه پيچيد. 
علم نيز مفهومی نيســت که بتوان به راحتی 
آن را تعريف کرد. علم ازآنجا مورد اهميت است 
که ارتباط بين انســان و بيــرون از او را فراهم 
می کند. برای تقريب به ذهن، می توان توصيفی 
از علم داشت تا بتوان با نزديک شدن نگاه ها به 
يکديگر به مسئله عالم شــدن و معنای آينده 
فکر کنيم. دکتر داوری اردکانی در مقاله ی علم 
و ارزش خود در باب علم و دانش، می گويند: » 
دانش با نمی دانم آغاز می شود. آنکه نمی داند که 
نمی داند، چه می داند که دانش چيست. آن هم 

که می داند، نياز به آموختن ندارد، ولی ازآنجاکه 
دانش زمان ما، عين قدرت و ســازندگی است، 
»نمی دانم« اهل دانش به معنی نمی توانم است، 
زيرا اصل اين است که آنکه دانش دارد می تواند 

و می سازد.«
آنچه مــا را به هم کامی واداشــته، نگاهی 
کوتاه، اما دوباره به علم است. علم در زمانه ای، 
خود شرف داشت اما در دنيای کنونی ديگر آن 
شرف ذاتی را ندارد. وقتی در اختيار انسان مدرن 
قــرار می گيرد، می تواند جا پيدا کند. بااين حال 
صاحب دانش شدن، پرسشی است که در طول 
اعصار، انســان هايی با قدم گذاشــتن در مسير 
کسب آن، چراغ راه آن شدند. دانش را نمی شود 
آموخت، بايد يافت. بايد پرســيد و جست. فکر 
کرد و از دل دانسته ها و ندانسته ها و مجهولات، 
پيدا کرد. می شــود صورت هايی را آموخت اما 
صاحب علم شــدن، دنيای خود را دارد. درک 
اين مسئله، نگاه به امکان ها را متفاوت می کند. 
بزرگ ترين امکان ها، انسان هايی هستند که فکر 
می کنند و می ســازند. اين انسان ها بزرگ ترين 
امــکان برای خود و دنيايی هســتند که در آن 
حاضرند. البته بحث در اينجــا زوايای ديگری 
می يابد که خود جای تأمل دارد. اينکه انسان ها 
در چه دنيايی می توانند فکر کنند و بســازند؟ 
چرا در کشــور دانشــمندانی داريم، امکانات و 
ظرفيت هايی داريم، قوانينی داريم، مسئله های 
حل نشده ی بسياری را پيش روی خود می بينم، 
امــا همچنان نخواســته ايم ارتباطی بين آن ها 
شــکل دهيم و همديگر را نيافته اند. اين را نيز 
بايد دوباره، مورد تفکر قرار دهيم که خود باب 
بحث ديگری خواهد شد که در اين چند سطر 

نمی گنجد.
مرد حکيم خرده نگيرد بر آينه

)ادامــه صفحه بيســت و نه( مــن خودم 
می ايستادم و بقيه هم می ايستادند. يک شب 
که در شــرکت مانده بوديم، ساعت پنج صبح 
بود و می خواستيم بازو را مونتاژ کنيم. بازوها 
را بــالا داديم ولی مراقــب هواگيری جک ها 
نبوديم. جک هيدروليک اگر هواگيری نشود 
داخل آن هوا می ماند و ديگر نمی ايســتد. به 
هواگيــری جک ها دقت نکرده بوديم، بازو بالا 
آمد تا يکجايی رها شد و بازو به آن سنگينی 
دقيقاً وسط من و يکی ديگر از دوستان زمين 
خورد. اين قدر اين اتفاق ســريع بود که حتی 
فرصت نشــد که بترســيم. نگاه کرديم هيچ 
اتفاقی برايمان نيفتاده بود. فاصله بين ما دقيقاً 
به اندازه همان بازو بود. بعد اذان صبح را گفتند 
و داشتيم آناليز می کرديم که چه اتفاقی افتاد.

آدم حس می کرد که هيچ کجا در بن بست ها 
نمانده اســت. واقعاً ياری خــدا را در اين کار 
ديديم. دقيقاً خدا بار را روی دوش ما گذاشت 
و بعد هم زير دوش ما را گرفت. واقعاً نســبت 
بــه حجم کار، ما کاری نکرديم. زمانی يکی از 
بچه ها به من گفت: شما چقدر برای اين کشور 
مفيد بوديد و سودآوری داشتيد؟ گفتم: نسبت 
به نمونه های خارجی حــدود پانزده  ميليارد 
تومان ارزان تر دســتگاه را ساختيم. گفت اگر 
ده درصد اين کار را تو انجام داده باشی، يعنی 
يک ونيم ميليارد تومان کارکردی. بعد که فکر 
کردم ديدم که نه انگار يک درصد کل کار هم 
کار من نبود. صدها نفر درگير آن بوديم و در 
بحث دســتگاه ايکس ری کانتينری، من کس 
خاصی نبــودم. در پايان، اين اراده جمعی بود 
که باعث شد ما به نتيجه برسيم. حتی برخی 
دوســتان که خيلی به طور مســتقيم درگير 
نبودنــد بار پروژه های ديگــر را از دوش بقيه 
برداشــتند. همدلی بزرگی بين بچه ها شکل 
گرفت. گلِ کار اينجا بود که چند ده يا شــايد 
چند صد نفر با سايق و عقيده و تخصص های 

مختلف، کنار هم ايستاديم و کارکرديم.
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حاشیه نگارحاشیه نگار
بررسی برخی از خبرها

استفاده از »ايکس ري« هاي ايراني در   
گمرکات

علي مؤيدی خرم آبادی رئيس ســتاد مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز در گفت وگو با خبرنگار 
مهــر اظهار کرد: تعــداد قابل توجهی کمبود 
ايکس ري در گمــرکات و مکان های مختلف 
داريم که البته سعي کرديم از ايکس ري هاي 
ايراني اســتفاده کنيم و اين کمبود را جبران 

کنيم.
وي افزود: همان طور که گفتم يک بخشــی از 
اين کمبودها با دستگاه های ايکس ري ايراني 
تأمين شده و يک بخشی هم هنوز مانده است 
که اولويت اولمان هم اســتفاده از نمونه های 

ايراني از اين دستگاه است.
رئيس ســتاد مبارزه بــا قاچــاق کالا و ارز 
تصريح کرد: دســتگاه هاي ايکس ري خارجي 
گران قيمت است و خوشبختانه ايکس ري هاي 
ايرانــي تــوان رقابت با نمونه هــای خارجي 
را دارند و می توانيــم کمبودهايي که از اين 
دســتگاه داريم را باقيمــت پايين تر از نمونه 

خارجي در داخل کشور جبران کرد.
مؤيدی در پايان گفت: از ايکس ري هاي ايراني 
در گمرکات و ساير مکان هايی که نصب ايکس 

ري در آن ها لازم است، استفاده کرديم.

توسط    انسان  قاچاق  مورد   111 کشف 
دستگاه ايکس ري در گمرکات

از ابتداي سال جاري تاکنون مأموران گمرک 
موفق به کشــف 111 مورد قاچاق انسان با 
رصــد اطاعات و بــه کمک دســتگاه های 
کنترلي پيشــرفته ايکس ري شدند؛ اين رقم 
در 12 ماهه ســال 1396، بالغ بر 550 مورد 

بوده است.
طي هفته جاري، فردي با مدارک شناســايي 
به نام حبيب ا... احمدي و تبعه افغانســتان 
توســط دســتگاه ايکس ري و با هوشــياري 
مأموران گمرکــي، در داخل يک دســتگاه 
تريلي خروجي حامل بــار ترانزيتي عدس و 
ماش به مقصد ترکمنســتان از مبدأ گمرک 
لطف آباد شناسايي و دســتگير شد که پس 
از تحقيقــات تکميلي از اين فــرد، وي با نام 
و مشخصات اصلي، شــهرام جزايري توسط 
گمرک جمهوري اســامي ايران به مقامات 

انتظامي استان تحويل داده شد.
اين گزارش تصريح دارد، با الکترونيکي شدن 
گمرک جمهوري اسامي ايران و تجهيز اين 
ســازمان به دســتگاه های کنترلي پيشرفته 
ايکس ري، کشــفيات قاچاق انســان رشــد 
قابل توجهی داشته و ريسک خروج غيرقانونی 

از مرزهاي کشور افزايش يافته است.
تعداد دســتگاه های ايکس ري کاميوني فعال 
در حال حاضر در گمرکات را 16 مورد عنوان 

کرده است.

قله های آشکارساز X-Ray فتح شد.  
متخصصان توانمند شرکت دانش بنيان بهيار 
صنعت ســپاهان در اوج تحريم های ظالمانه 
موفق به طراحي و ساخت آشکارساز رزولوشن 
بالاي X-Ray شــدند. اين آشکارساز که از 
تکنولوژي CMOS بهره می برد می تواند با 
رزولوشن 20LP/mm تصويربرداري نمايد. 
با ساخت اين آشکارساز گامي بلند در راستاي 
بومی سازی انواع سامانه های پزشکي همچون 
راديولــوژي  و  آنژيوگرافــي   ،CT-Scan
برداشته شد. اين امر عاوه بر اينکه می تواند 
ميليون ها دلار صرفه جويی ارزي براي کشور 
به همراه داشته باشد. ايران را در زمره معدود 
 X-Ray کشورهاي ســازنده آشکارسازهای

قرارداد.

8 مردادماه 1397 10 آذرماه 51399 آبان ماه 1398
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کتاب ســير تجدد و علوم جديد در ايران، 
نوشــته ی دکتر رضا داوری اردکانی، فيلسوف 
ايرانی و رئيس فرهنگســتان علوم جمهوری 

اسامی ايران است. 
دکتــر داوری، عمده تــاش علمی خود را 
مصروف شــناخت دنيای متجدد و بررســی 
شرايط بنياد گرفتن علوم جديد در کشور کرده 

است.
ايشــان معتقــد اســت کــه در جهــان 
توســعه نيافته، ســاده انگاری های فراوانی در 
خصوص رســيدن به قطار توسعه وجود دارد و 
مردم جهان توسعه نيافته عموماً فقط به ثمره ی 
درخت توسعه يافتگی توجه می کنند و به ريشه 

گرفتن اين درخت وقعی نمی نهند.
دکتر داوری معتقد است، پرسش از چرايی 
و چگونگی ورود علم و تجدد به کشور معمولاً 
يک پرســش بيجا، غير لازم و بيهوده به نظر 

می آيد.
يعنی اين پرسش، پرسش ما نيست و نيازی 
نداريم که پاســخ آن را بيابيم. آن ها که تجدد 
را دوســت دارند، برای به دست آوردن، دوست 
داشته ی خود به توجيه و بحث نياز ندارند و آنان 
که با تجدد يا با بعضی آثار آن ميانه ای ندارند، 

معرفی کتاب 

تهیه کتاب 

برگزاري جلسات گفت و گو حول کتاب حرف هايی با دخترم درباره اقتصاد
 پنج شنبه ها ساعت 12:30 در اتاق کنفرانس شرکت برگزار می گردد.

ضمناً جهت تهيه کتاب سيرتجدد و علم جديد و همچنين کتاب حرف هايی 
با دخترم درباره اقتصاد، می توانيد به اتاق بنياد علم و فناوری رجوع  نماييد 

و يا به شماره 09198658992 پيامک دهيد.

اخذ اجزای خوب آن  را يک امر طبيعی می دانند 
و وجود اجزای بد را به سهل انگاری و غرض ورزی 

و بدخواهی بد انديشان نسبت می دهند.
در کتاب سير تجدد و علوم جديد در ايران، 
ســعی شــده تا با واکاوی تاريخی تاش های 
ايرانيــان برای رســيدن به دنيــای متجدد 
پرسش هايی اساســی طرح شود و شمايی از 

جهان علم را نمايان سازد.
مثــاً در بخش های ابتدايی کتاب به تاريخ 
اعزام دانشجو به فرنگ اشاره شده که در زمان 
عباس ميرزای وليعهد آغاز شــد و تا شــش 
دهه ی بعد نيز ادامه داشــت. آنچه در روايت 
اعزام ها به فرنگ دارای اهميت است آن است 
که درک کنيم عاقبت چند دهه تاش و هزينه 

برای علم آموزی به چه چيزی انجاميد.
عموم کســانی که به فرنگ اعزام شده و در 
رشــته های مختلفی نظير مهندســی، طب، 
معدن شناســی، شيمی، هنر، ســواره نظام و 
پياده نظام، توپخانه و... تحصيل کرده بودند، از 
حيث مســتعد بودن برای کسب علم و دانش 
توانمند بودند اما پس از بازگشــت به کشــور 
نتوانستند در رشته ی تحصيلی شان کاری رقم 
بزنند . حتی آن دسته از دانشجويانی که مسير 
پيشــرفت در تخصص خــود را به خوبی طی 
کردند و به مقامات بزرگ علمی دست يافتند، 
پس از بازگشــت به کشور مشــغول کارهای 

سياسی غير مرتبط با تخصصشان شدند.
همچنين در کشــورمان تاش های فروانی 

جهت تأســيس مدارس مختلف شده است و 
به عنوان  مثال مدرســه ی دارالفنون، مدرسه ی 
سياسی، مدرسه ی حقوق و مدرسه ی فاحت 
ايجادشده اند و اين امر نشان می دهد که از همان 
ابتدای آشنايی با تجدد نظر به پيشرفت و تجدد 
و صنعتی شــدن داشــتيم و اين نظر و توجه، 
عنصر مؤثری در تنظيم برنامه و آموزش وپرورش 
محصان بود. اما اين عنصر خوب و مفيد چون 
پايه و اســاس نداشت، نه فقط منشأ فايده نبود 

بلکه نتيجه ی عکس هم داشت.
در ادامه ی کتاب نيز، بحث هايی در خصوص 
نابســامانی های علم، دانشــگاه و پژوهش در 
تاريخ معاصر کشورمان شده است و با اشاره به 
بعضی راه حل های نه چندان مفيد در خصوص 
برطرف ســازی اين نابســامانی ها، بيان شده 
که چشــم و گوش و ادراک ما به تصويری از 
مدل توسعه ی علمی و تکنيکی اروپا و آمريکا 
عادت کرده است ولی در نظام و نظم آن مدل 
تحقيقی نکرده ايم. زيرا مکانيکی فکر می کنيم. 
ما آن مــدل را مجموعه ی اجزايی که کنارهم 
قرارگرفته است می دانيم و می پنداريم اگر آن 
اجزا کنار هم قرار گيرد طرح علم و توســعه و 

پيشرفت کامل می شود.
مطالعه ی کتاب سير تجدد و علم جديد در 
ايران ازاين جهت حائز اهميت اســت که باعث 
می شود دل به راه حل های سطحی در حوزه ی 
پيشرفت علم و تکنولوژی نبنديم و رسيدن به 

عقل تکنيکی را ساده نپنداريم.


